
Protokół Nr LX/2018
z LX Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu odbytej w dniu 26 lipca 2018 roku

w sali Urzędu Miejskiego Stary Rynek 1.

Ustawowa liczba Radnych - 21
Obecnych na Sesji              - 21

Porządek obrad:

1. Otwarcie obrad LX Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.
2. Przyjęcie porządku obrad Sesji.
3. Przyjęcie protokołu z LIX Sesji Rady Miejskiej.
4. Rozpatrzenie uchwał: 

1/ w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasto Łowicz na lata 2018-
2024,

2/ w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok,
3/ w sprawie zaciągnięcia długoterminowego kredytu bankowego na pokrycie planowanego

deficytu i spłatę wcześniej zaciągniętych pożyczek i kredytów,
4/ w sprawie: zmiany Uchwały nr LVIII/398/2018 z dnia 24 maja 2018 roku w sprawie zacią-

gnięcia pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej
w Łodzi,

5/  w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Łowicza,
obszar urbanistyczny Śródmieście, fragment położony w rejonie ulic: Akademickiej i Alei
Henryka Sienkiewicza,

6/ w sprawie ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych oraz
zasad usytuowania miejsc sprzedaży i podawania napojów alkoholowych na terenie Gminy
Miasta Łowicza,

7/ w sprawie wprowadzenia w miejscu publicznym odstępstwa od zakazu spożywania napo-
jów alkoholowych, 

8/ w  sprawie  zaciągnięcia  długoterminowego  kredytu  na  pokrycie  planowanego  deficytu
i spłatę wcześniej zaciągniętych pożyczek i kredytów,

9/ w sprawie wymagań, jakie powinien spełniać projekt budżetu obywatelskiego miasta Łowi-
cza,

10/ w sprawie przystąpienia Gminy Miasta Łowicz do spółki pod firmą: MDR Łowicz spółka
z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Warszawie,

11/ w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie prze Gminę Miasto Łowicz porozumienia o współ-
pracy przy realizacji  Projektu  „Kooperacje  3D -  model  wielosektorowej  współpracy na
rzecz wsparcia osób i rodzin” z Województwem Łódzkim - Regionalnym Centrum Polityki
Społecznej w Łodzi,

12/ w sprawie ustalenia Regulaminu Targowiska Miejskiego w Łowiczu,
13/ w sprawie zmiany Uchwały Nr LVI/379/2018 Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 29 marca

2018 r. w sprawie ustalenia cen i opłat za usługi przewozowe w publicznym transporcie
zbiorowym na terenie Gminy Miasta Łowicza,

14/ w sprawie określenia  metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi
oraz ustalenia stawki opłaty,

15/  w sprawie powołania doraźnej Komisji Statutowej.
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5. Informacja Burmistrza Miasta o działaniach w okresie między Sesjami.
6. Interpelacje, zapytania, sprawy różne.
7. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej.
8. Zakończenie obrad LX Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

Ad.1.
Otwarcia  obrad  LX Sesji  Rady Miejskiej  w Łowiczu  dokonał  Przewodniczący Rady Miejskiej
w Łowiczu Radny Michał Trzoska.  Powitał  Radnych oraz zaproszonych gości:  Burmistrza Miasta
Pana  Krzysztofa  Jana  Kalińskiego,  Zastępcę  Burmistrza  Miasta  Pana  Bogusława  Bończaka,
Przedstawiciela  Policji  Podinspektora  Mariusz  Boczka,  Przedstawiciela  Ochotniczej  Straży
Pożarnej w Łowiczu Pana Jana Gładysa. Powitał Przewodniczących Zarządu Osiedli,  Sekretarza
Miasta  Panią  Marię  Więckowską,  Skarbnika  Miasta  Pana  Arkadiusza  Podsędka,  Naczelników
Wydziału,  Dyrektorów  jednostek  organizacyjnych  miasta,  Radcę  Prawnego  Panią  Jolantę
Służalską-Mrożewską, pracowników Urzędu Miejskiego, 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  razem  z  Panem  Krzysztofem  Kalińskim
Burmistrzem Miasta Łowicza złożyli podziękowania Pani Aliny Guszlewicz, Naczelnika Wydziału
Spraw  Lokalowych  i  Działalności  Gospodarczej,  za  długoletnią  pracę  w  Urzędzie  Miejskim
w Łowiczu w związku z odejściem na emeryturę. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że na Sesji Rady Miejskiej obecnych
jest 21 Radnych, wobec czego podejmowane uchwały będą prawomocne.

Ad. 2.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że proponowany porządek obrad LX
Sesji wraz z projektami uchwał został przesłany wszystkim zaproszonym.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej poinformował,  że  wpłynęło  pismo  Burmistrza  Miasta
o wprowadzenie autopoprawki do projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na
2018 rok.
Odczytał pismo, które stanowi załącznik. 

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie wprowadzenia autopoprawki do
projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok.

19 „za”, 0„przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  stwierdził,  że  Rada  Miejska  wprowadziła  poprawkę
jednogłośnie.
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że porządek obrad LX Sesji został przyjęty.

Ad. 3
Protokół z LIX Sesji został wyłożony w Biurze Rady Miejskiej oraz na sali obrad. 
Sekretarzem LIX Sesji  był Wiceprzewodniczący Rady Marek Boroski.  Sekretarz  Sesji  oraz
Radni nie zgłosili uwag do protokołu. 
Przewodniczący Rady Miejskiej  stwierdził, że skoro uwag nie zgłoszono, protokół z LIX Sesji
został przyjęty bez zmian.
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Przewodniczący Rady Miejskiej na Sekretarza LX Sesji Rady Miejskiej zaproponował Radnego
Krystian Cipińskiego, który wyraził zgodę.

Ad. 4 Rozpatrzenie uchwał: 

1/  Projekt  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy  Miasto
Łowicz na lata 2018-2024- przedstawił Pan Arkadiusz Podsędek, Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Radni nie zgłosili pytań, uwag.

Opinię Komisji Społecznej - przedstawił Wiceprzewodniczący Komisji Radny Krystian Cipiński.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
16 „za”, 2 „przeciw”, 2 „wstrzymujące”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LX/417/2018

2/  Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok - przedstawił Pan
Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Radny Robert  Wójcik  zapytał,  jakie  remonty  zostaną  wykonane  w związku  ze  zwiększeniem
wydatków na zakup materiałów i wyposażenia Zakładu Ekonomiczno-Administracyjnego o kwotę
30 000 zł. Zapytał, jakie jest wykonanie dochodów z podatku CIT i PIT za pierwsze półrocze 2018
roku.  Podziękował  za  przeznaczenie  środków  na  modernizację  placu  zabaw  na  Błoniach  oraz
przekazanie  kwoty  250 000  złotych  dla  Ochotniczej  Straży  Pożarnej  w  Łowiczu  na  zakup
samochodu. Poprosił Skarbnika o wytłumaczenie, czemu przychody zostały zmniejszone o kwotę
3 000 000  złotych,  a  nie  rozchody.  Zwrócił  uwagę,  że  obligacje  nie  zostały  wyemitowane.
W uchwale w sprawie zmiany Wieloletniej  Prognozy Finansowej Gminy Miasto Łowicz na lata
2018-2024 zostały zmniejszone przychody w 2018 r. z tytułu emisji obligacji o kwotę 3 000 000 zł,
natomiast w 2023 r. i  2024 r. zmniejszone zostały rozchody z tytułu wykupu obligacji o kwotę
1 500 000  zł.  Stwierdził,  że  jest  to  działanie  tylko  na  papierze.  Stwierdził,  że  zwiększenie
rozchodów spowodowałoby zmniejszenie kredytów.    
Pani Joanna Mostowska, Dyrektor Zakład Ekonomiczno-Administracyjnego  poinformowała,
że kwotę o przesuniecie 30 000 zł złożyło ZEA jest to przeniesienie środków, które znajdowały się
w usługach remontowych w zakładzie. Poinformowała, że środki na wykonanie remontów znajdują
się w rozdziale 80104. Kwota 30 000 zł przeznaczona była na wykonanie kosztorysów remontu
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oraz na wykonanie częściowych remontów w Przedszkolu nr 7. Środki zostaną przeniesione do
Przedszkoli,  żeby  wydatki  były  lepiej  czytelne.  Środki  te  uzupełniają  kwotę  przeznaczoną  na
remonty.  Poinformowała,  że  w  Przedszkolu  nr  1  wykonywany  jest  remont  całego  bloku
żywieniowego  –  kuchnia  z  wymianą  wentylatora,  zmywalnia  i  obieralnia.  W Przedszkolu  nr  2
w sali  dodatkowej  wymieniona  zostanie  podłoga  z  płytek  na  panele.  W  przedszkolu  nr  3
wyremontowany  został  magazyn  żywnościowy.  Remont  Przedszkola  nr  5  wykonuje  miast.
W Przedszkolu  nr  7  naprawione  zostanie  ogrodzenie.  W  przedszkolu  nr  10  wyremontowana
zostanie  sala  dydaktyczna  łącznie  z  łazienką.  Zostanie  również  jedno  z  pomieszczeń  zostanie
przystosowane na gabinet rehabilitanta. W Przedszkolu nr 4 jedno z pomieszczeń, które wcześniej
było gospodarcze zostanie przekształcone na salę na zajęcia dodatkowe. 
Pan Arkadiusz  Podsędek,  Skarbnik  Miasta poinformował,  że  plan  wykonania  dochodów za
udział w podatku PIT za cały rok 2018 wynosi 28 383 847 zł, a wykonanie na koniec czerwca 2018
roku wyniosło 13 688 232 zł, czyli 48,8% planu. Plan wykonania udziału w podatku CIT za cały
rok 2018 rok wynosi 850 000 zł, a wykonanie na koniec czerwca 2018 roku wyniosło 426 714,94
zł,  czyli   50,2%.  Poinformował,  że  pożyczki  i  kredyty,  które  miasto  w  tej  chwili  posiada  są
pożyczkami na 1,5 %, a kredyt na Wibor 1m. Miasto posiada kredyty, którego marża wynosi mniej
niż  1%.  Stwierdził,  że  wyemitowanie  obligacji  wychodzi  drożej,  gdyż  marża  przy  obligacjach
wynosi ponad 1%. Poinformował, że do końca lipca miasto Kutno ma rozstrzygać emisje obligacji.
Została wynajęta firma, która się specjalizuje w tym temacie. Nie liczą na lepszą marże niż 0,8%.
Poinformował,  że  otrzymał  informację  z  jednego  banku,  który  brał  udział  w  15  przetargach
odnośnie kredytowania samorządów i marże przy kredytach wynosiły od 0,1 do 1,1 %. W każdej
umowie kredytowej jest zapis, o możliwości spłaty kredytu bez prowizji przed terminem. Gdy są
wolne środki miasto może wybrać najgorzej oprocentowany kredyt i go spłacić. Jeśli zmniejszony
zostanie  przychód,  a  zwiększony  rozchód,  a  zostałyby  obligacje  to  miasto  musiałoby  je
wyemitować.
Radna Zofia Wielemborek zapytała, jakie będą wykonane prace związane z modernizacją placu
zabaw w parku Błonie.
Pan Grzegorz Pełka, Naczelnik Wydział Inwestycji i Remontów poinformował, że planowane
jest  zdjęcie  płyt  poliuretanowych  oraz  ponowne  ich  założenie.  Około  100  m2 płyt  zostanie
wymienionych. Dostawiona zostanie nowa zabawka. 
Radna  Karina  Sędkowska-Staszewska podziękowała  za  planowane  wykonanie  modernizacji
placu  zabaw  na  Błoniach.  Zaproponowała  zasadzenie  na  wałach  kwiatów.  Zaproponowała
zamontowanie na placu zabaw stolika i ławek. Przypomniała, że składała interpelacje o wykonanie
płotu wokół placu zabaw z kolorowych sztachetek w kolorze łowickiego pasiaka. Poinformowała,
że  z  budżetu  została  zmniejszona  kwota  na  remont  Żłobka  Miejskiego  w  kwocie  78  000  zł.
Zapytała,  czemu nie zostanie wykonany ten remont skoro jest on niezbędny.  Poinformowała, że
planowana jest rozbudowa Żłobka Miejskiego o dodatkową salę. 
Pan Grzegorz Pełka, Naczelnik Wydział Inwestycji i Remontów poinformował, że na placach
zabaw są już stoliki razem z ławkami. Sprawą nasadzeń w parku Błonie zajmuje się Wydział Spraw
Komunalnych. 
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta poinformował,  że  w  Łowiczu  są  dwa  żłobki
niepubliczne.  Decyzja miasta o utworzeniu dodatkowego oddziału przedszkolnego spowodowała
mniejsze  zainteresowanie  tymi  żłobkami.  Miasto  rozważa  możliwość  powiększenia  Żłobka
Miejskiego poprzez dobudowanie jeszcze jednej sali. Wykonanie tego planowane jest w przyszłym
roku.  Niegospodarne  jest  remontowanie  sali  w  tym  roku  jeśli  będzie  dobudowa,  a  remont
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powiązany jest z budową. Poinformował,  że podstawowy remont w Żłobku zostanie wykonany,
m. in. remont podłogi. 
Radny Jakub Wolski stwierdził,  że jest zaskoczony planowanym remontem placu zabaw w tej
formie.  Układanie  tych  płyt  na  placu  zabaw  to  niegospodarność.  Zalanie  parku  Błonie
spowodowało, że wszystkie te poliuretanowe płyty są powyginane. Dokładanie nowej zabawki do
słabych zabawek, które są do tej pory na placu zabaw niewiele poprawi. Zaproponował wymianę
tylko nawierzchni  na placu zabaw. Nawierzchnia  ta  powinna być  jednolita,  jest  ona tańsza niż
z układanych  płyt.  Modernizację  placu  zabaw  można  wykonać  etapami.  Stwierdził,  że
w okolicznych miejscowościach są lepsze zabawki niż te, które są obecnie w parku Błonie. Lepiej
wykonać modernizację placu zabaw etapami. Później można doposażyć plac zabaw w atrakcyjny
system zabawek. 
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta zwrócił  uwagę,  że  wniosek  na  dofinansowanie
projektu  pod  nazwą  „Renowacja  zespołu  dawnej  Kolegiaty  Prymasowskiej  w  Łowiczu  –
najcenniejszego  skarbu  Ziemi  Łowickiej  wraz  z  utworzeniem  kompleksu  rekreacyjno-
wypoczynkowego w parku Błonie” razem z Diecezją Łowicką złożony został w 2007 roku.  Przez
te  11 lat  świat  placów zabaw zmienił  się.  Co roku pojawiają  się  nowe coraz fajniejsze,  lepsze
zabawki. Projekt powstał w 2005 roku był nowelizowany w 2006 roku. Gruntowana modernizacja
placu zabaw w parku Błonie byłaby bardzo kosztowna. Zwrócił uwagę, że każdy nowo budowany
plac zabaw w Łowicz jest lepszy i fajniejszy niż te pobudowane rok wcześniej. 
Pan Grzegorz Pełka, Naczelnik Wydział Inwestycji i Remontów stwierdził, gdy w 2010 roku był
budowany ten plac zabaw to zabawki były najnowocześniejsze w mieście. Wyrzucenie wszystkich
płyt  to  byłaby  niegospodarność.  Płyty  te  zostały  podniesione  przez  piasek,  który  dostał  się  na
połączeniu  tych  płyt.  W kilku  miejscach  przerosły  korzenie.  Wymiana  wszystkich  płyt  byłaby
kosztowana. 
Radny Jakub Wolski zapytał, na ile przewidywana jest trwałość poprawionego placu zabaw. 
Pan Grzegorz Pełka, Naczelnik Wydział Inwestycji i Remontów poinformował, że około 7 lat.
Jednolite nawierzchnie mają trwałość około 10 lat.   
Radny Jakub Wolski zapytał, jaki jest sens układać ponownie 8 letnie płyty skoro trwałość tych
płyt wynosi 10 lat. 
Radna Zofia Kroc stwierdziła, że w rozdziale 90013 - schroniska dla zwierząt była zaplanowana
50 000 zł na remont schroniska i zwiększamy o kwotę 50 000 zł. Zapytała,  na jakiej podstawie
kwota ta zostaje zwiększona,  czy była  już wycena planowanych  prac,  czy jest  planowany inny
remont coś oprócz remontu dachu.
Pan  Grzegorz  Pełka,  Naczelnik  Wydział  Inwestycji  i  Remontów poinformował,  że  projekt
budowlany przewiduje zdjęcie dachu i wykonanie stropu Teriva oraz wykonanie nowego dachu.
Schronisko posiada trochę własnego drewna, które zostanie przeznaczone na częściowe wykonanie
dachu.  Stwierdził,  że  kwota  100 000 zł  powinna wystarczyć  na  wykonanie  tej  inwestycji.  Nie
zostaną  wyremontowane  pomieszczenia  techniczne,  pomieszczenia  socjalne  dla  pracowników,
wolontariuszy czy lekarza weterynarii. 
Radny Mariusz Siewiera podziela zdanie Radnego Jakuba Wolskiego w sprawie remontu placu
zabaw w parku Błonie. Te płyty na placu po 8 latach są zniszczone. Zauważył, że należy zadbać
o istniejące zabawki na placach zabaw w parku Błonie. Warto zadbać o istniejące zabawki np. rolka
do zjeżdżania ciągle się psuje. Zapytał, kiedy planowane jest wykonanie tej inwestycji. 
Pan Grzegorz  Pełka,  Naczelnik  Wydział  Inwestycji  i  Remontów poinformował,  że rolka do
zjeżdżania jest często wymieniana. Zużywa się ona, gdyż korzystają z tej zabawki osoby za ciężkie.
Stwierdził,  że  stan  pozostałych  zabawek  jest  prawidłowy.  Dwa  bujaki  są  zepsute  i  zostaną
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wymienione. Pozostałe zabawki są w dobrym stanie. Nawierzchnia z płyt po wyrównaniu powinna
jeszcze kilka lat spełniać wymagania, wykonanie inwestycji planowane jest w sierpniu tego roku.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska stwierdził,  że  dobrze  jakby  dzieci  jeszcze
w ciepłe dni w tym roku mogłyby z tego placu skorzystać. 
Pan Grzegorz Pełka, Naczelnik Wydział  Inwestycji i  Remontów stwierdził,  że remont placu
zabaw polegający na wymianie nawierzchni oraz zabawek to koszt około 1 000 000 zł.   
Radna Zofia Wielemborek poinformowała, że pełna modernizacja palcu zabaw w parku Błonie
będzie kosztowała bardzo dużo. Dobrze byłoby, żeby wszystkie zabawki na placu zabaw przejrzeć,
ewentualnie odświeżyć, odmalować. Zepsute zabawki wyrzucić i kupić w to miejsce nowe.
Radna Karina Sędkowska-Staszewska poinformowała, że również karuzele należałoby naprawić
i naoliwić.  
Radny  Mariusz  Siewiera zapytał,  kiedy  zostaną  zakupione  łózka  porodowe  dla  łowickiego
szpitala.  
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta zaznaczył,  że  miasto  co  roku  pomaga  szpitalowi
zakupując sprzęt medyczny w granicach 100 000 zł. Pani Maria Więckowska, Sekretarz Miasta się
tą zajmuje zakupem łóżek porodowych do szpitala.  
Radna Zofia Kroc zapytała, czy jest osoba zajmująca się naprawą zabawek. Poinformowała, że są
dwie uszkodzone zabawki na placu zabaw koło baszty. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta poinformował, że Ośrodek Sportu i Rekreacji zajmuje
się naprawą zabawek.  Pracownik gospodarczy z Urzędu podjedzie, aby naprawić te zabawki.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska  stwierdził,  że jest  zasmucony  wypowiedzią
Pana skarbnika, że czek jest bez pokrycia. Miasto dostało w wyniku wsparcia Łódzkiego Urzędu
Wojewódzkiego kwotę 2 966 105 złotych dofinansowania. Kwota jest niższa o mniej niż 1% kwota
wstępnie  planowana.  Używanie  takich  słów  to  gardzenie  i  kpienie  sobie  zarówno  z  pracy
urzędników, którzy pisali projekt, jak i z pracy Burmistrza oraz Radnych, dzięki którym miasto te
środki otrzymało.  
Radny Mariusz Siewiera stwierdził, że Skarbnik przekazał jedynie informacje o mniejszej kwocie
dofinansowania. Stwierdził,  że niektórzy Radni mogą czuć się urażeni słowami Skarbnika, gdyż
uczestniczyli  w  procederze  przekazania  czeku  na  dofinansowanie  ul.  Dmowskiego  przez
Wojewodę. Stwierdził, że należy cieszyć się z tego co mamy.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził,  że słowo „proceder” jest słowem
nieodpowiednim,  gdyż  jest  nacechowane  negatywnie.  Przypomniał,  że  niektórzy  Radni  włożyli
dużą prace w to, aby miasto otrzymało środki na ul. Dmowskiego.
Pan Arkadiusz Podsędek, Skarbnik Miasta poinformował, że nie użył słów, że „czek okazał się
bez pokrycia”, ale użył słów, że „czek okazał się w części bez pokrycia”. Wyraził zadowolenie, że
miasto otrzymało te środki.
Radny Jakub Wolski stwierdził, że niektórzy Radni czują się urażeni sposobem w jaki Skarbnik
ich o tym poinformował. Jest to niegrzeczne i niesprawiedliwe.  
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta stwierdził,  że  milczał  w  sprawie  otrzymanego
dofinansowania w wysokości 3 000 000 zł. Znając całość sprawy nadal nie będzie zabierał głosu
w tej sprawie. 

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
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Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
19 „za”, 0 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LX/418/2018

3/  Projekt  uchwały  w  sprawie  zaciągnięcia  długoterminowego  kredytu  bankowego  na
pokrycie  planowanego  deficytu  i  spłatę  wcześniej  zaciągniętych  pożyczek  i  kredytów -
przedstawił Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik zapytał, dlaczego miasto bierze kredyt w wysokości 15 000 000 zł, a nie
w mniejszej kwocie. Poprosił o uzasadnienie takiej wysokości kredytu, biorąc pod uwagę obecną
sytuację związaną z modernizacją oczyszczalni ścieków. Poinformował, że do Radnych docierają
niepokojące informacje w sprawie modernizacji oczyszczalni ścieków. Zapytał, czy stosowne jest
wzięcie kredytu na spłacenie wcześniej zaciągniętych kredytów.
Pan Arkadiusz  Podsędek,  Skarbnik  Miasta poinformował,  że  kwota  kredytu  wynika  wprost
z rachunku.  Jeżeli  od  kwoty  planowanych  przychodów  odejmie  się  wolne  środki,  planowane
pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, oraz planowane
przychody z obligacji to wynikiem będzie kwota 15 218 962 zł. Czyli dokładnie taki kredyt jaki
miasto potrzebuje, wynikający z uchwalonego budżetu na rok 2018.  Obligacje w kwocie 6 400 000
zł  to  ewentualna  rezerwa do końca  roku.  To czy obligacje  zostaną  wyemitowane  lub  w jakiej
kwocie to się okaże w ciągu roku. Stwierdził, że zaciągnięcie tego kredytu jest konieczne. Miasto
musi  przeznaczać  kredyt  na  spłatę  starych  kredytów,  wynika  to  z  zapisów ustawy o finansach
publicznych.  Jest  możliwość  wzięcia  kredytu  na pokrycie  planowanego deficytu  albo na spłatę
zaciągniętych wcześniej kredytów i pożyczek. Skoro brakuje deficytu do pokrycia to różnicę można
przeznaczyć jedynie na spłatę zaciągniętych wcześniej kredytów i pożyczek.  
Radny Mariusz  Siewiera zapytał,  czy  to  jest  jedyny  kredyt  planowany do zaciągnięcia  przez
miasto. 
Pan Arkadiusz Podsędek, Skarbnik Miasta poinformował, że zostanie ogłoszony przetarg na całą
tę kwotę. Środki będą uruchamiane w dwóch lub trzech transzach.  
Radny  Robert  Wójcik  stwierdził,  że  skończy  się  to  zwiększoną  kwotą  wolnych  środków
w przyszłorocznym  budżecie.  Poprosił  Burmistrza,  aby  opowiedział  o  sytuacji  związanej
z modernizacją oczyszczalni ścieków. Media informują, że wykonawca zszedł z placu budowy na
parę  dni.  Stwierdził,  że  część  środków  z  kredytu  zostanie  przeznaczona  na  modernizację
oczyszczalni. 
Pan Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta poinformował,  że temat  modernizacji  oczyszczalni
ścieków będzie omawiany na sesji w sierpniu. Wtedy szczegółowo będzie odpowiadał na wszystkie
pytania.  Poinformował,  że miasto  ma duże problemy z wykonawcą tej  inwestycji.  Wykonawca
przejął  plac budowy dopiero w dniu 17 kwietnia  2018 roku. Poinformował,  że razem z Panem
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Januszem  Michalakiem,  Dyrektorem  Zakładu  Usług  Komunalnych  oraz  Panem  Robertem
Obermanem  Naczelnikiem  Wydziału  do  Spraw  Pozyskiwania  Środków  Zewnętrznych  byli
w Narodowym  Funduszu  Ochrony Środowiska  i  Gospodarki  Wodnej.  Wykonawca  kwestionuje
dokumentację dotyczącą modernizacji oczyszczalni ścieków. Dyrektor NFOŚiGW stwierdziła, że
dokumentacja  przygotowana  przez  miasto  jest  bardzo  dobra  i  nie  wymaga  żadnych  korekt.
Wykonawca – firma Control Proces kwestionuje wiele zapisów zawartych w specyfikacji. Zamiast
pracować na oczyszczalni to wysyłają pisma, na które miasto musi odpowiadać. Poinformował, że
z Panem Januszem Michalakiem i Robertem Obermanem pojechali również w dniu przed sesją do
Ministerstwa Ochrony Środowiska i  NFOŚiGW, aby porozmawiać o zaistniałej  sytuacji.  Miasto
przygotowuje  różne  rozwiązania,  jednak  dziś  nie  będzie  o  nich  rozmawiał.  Stwierdził,  że  taki
wykonawca został wybrany w przetargu. W przetargu wpłynęły dwie oferty. Obecny wykonawca
odwoływał się do Krajowej Izby Odwoławczej, kwestionował specyfikację przetargową. Stwierdził,
że nie ma powodu by się niepokoić. Poinformował, że dotacja na modernizację oczyszczalni nie jest
w żaden sposób zagrożona. 
Pan  Arkadiusz  Podsędek,  Skarbnik  Miasta poinformował,  że  jeżeli  nie  będzie  wykonany
wydatek to zostaną zdjęte dochody planowane. Wolnych środków z tego tytułu nie powinno być,
gdyż miasto ma możliwość nie zaciągnięcia obligacji. 
Radny  Mariusz  Siewiera stwierdził,  że  miasto  mogłoby  wnioskować  o  zaciągnięcie  kredytu
kilkukrotnie. Wtedy miasto nie musiałoby rozpisywać przetargu na kredyt w wysokości 15 000 000
zł.  Miasto  mogłoby  teraz  zaciągnąć  kredyt  w wysokości  np.  5  000 000  zł  i  za  dwa  miesiące
wnioskować o kolejny kredyt.
Pan  Arkadiusz  Podsędek,  Skarbnik  Miasta poinformował,  że  każdy  zaciągany  kredyt
wymagałby  ogłoszenia  przetargu.  W  specyfikacji  jest  zapis,  że  miasto  przewiduje  bez  żadnej
prowizji  możliwość  nie  wzięcia  w  całości  kredytu  oraz  wcześniejszej  spłaty  w  dowolnym
momencie bez prowizji.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
10 „za”, 3 „przeciw”, 8 „wstrzymujących”

Przewodniczący  Rady  Miejskiej stwierdził,  że  Rada  Miejska  podjęła  uchwałę  większością
głosów.

4/ Projekt uchwały w sprawie: zmiany Uchwały nr LVIII/398/2018 z dnia 24 maja 2018 roku
w  sprawie  zaciągnięcia  pożyczki  z  Wojewódzkiego  Funduszu  Ochrony  Środowiska  
i Gospodarki Wodnej w Łodzi - przedstawił Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)
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Radni pytań i uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LX/419/2018

5/  Projekt uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego
miasta  Łowicza,  obszar  urbanistyczny  Śródmieście,  fragment  położony  w  rejonie  ulic:
Akademickiej  i  Alei  Henryka  Sienkiewicza  –  przedstawiła  Pani  Anna  Gajewska  Naczelnik
Wydziału Gospodarki Gruntami

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały:
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LX/420/2018

6/  Projekt uchwały w sprawie ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów
alkoholowych oraz zasad usytuowania miejsc sprzedaży i podawania napojów alkoholowych
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na terenie  Gminy  Miasta  Łowicz  –  przedstawiła  Pani  Alina  Guszlewicz  Naczelnik  Wydziału
Spraw Lokalowych i Działalności Gospodarczej.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik poinformował, że obecnie liczba zezwoleń na sprzedaż alkoholu wynosi dla
alkoholu  powyżej  4,5%  zawartości  alkoholu  99  zezwoleń,  powyżej  4,5%  do  18%  zawartości
alkoholu  68  zezwoleń,  powyżej  18%  zawartości  alkoholu  77  zezwoleń.  Czyli  miasto  daje
możliwości  wydania  nowych  zezwoleń  –  dla  alkoholu  powyżej  4,5%  zawartości  alkoholu  21
zezwoleń,  powyżej  4,5% do  18% zawartości  alkoholu  52  zezwoleń,  powyżej  18% zawartości
alkoholu 43 zezwoleń. Poprosił o przedstawienie opinii Zarządów osiedla w sprawie tej uchwały.
Przytoczył  wypowiedź  Przewodniczącego  Zarządu  osiedla  „Przedmieście”,  w  której  wyraził
zdziwienie tak dużą liczbą zezwoleń w projekcie uchwały i, że miasto powinno dopasować tą liczbę
do  obecnie  wydanych  zezwoleń.  Złożył  taki  wniosek  na  posiedzeniu  Komisji  Mieszkaniowej.
Poinformował, że Polska Agencja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych alarmuje, że Polacy
piją  coraz  więcej.  Światowa  Organizacja  Zdrowia  informuje,  że  1  punkt  sprzedaży  alkoholu
powinien być na 1000 mieszkańców. W Łowiczu na jeden punkt sprzedaży alkoholu przypada 279
osób.  Przypomniał,  że  zgłaszał  wniosek  o  dopasowanie  limitów  do  liczby  obecnie  wydanych
zezwoleń.  Radni powinni ograniczać spożywanie alkoholu,  wpływać na strukturę picia.  Zwrócił
uwagę, że alkohol piją coraz młodsi.
Przewodniczący Rady Michał Trzoska przedstawił Opinie Zarządów Osiedli dotyczącą w/w pro-
jektu uchwały. 

(stanowi załącznik)
Opinie  pozytywne  na  temat  projektu  tej  uchwały  wyraziły  Zarząd  Osiedla  Górki,  Stefana
Starzyńskiego,  Zatorze,  Henryka  Dąbrowskiego,  natomiast  negatywne  opinie  wyraziły:  Zarząd
Osiedla Przedmieście, Kostka, Korabka, Stare Miasto.
Radny Jakub Wolski poinformował, że Zarząd osiedla Zatorze obradował w niepełnym składzie.
Opinia Radnego jest odmienna niż opinia Zarządu. 
Pan Mariusz Boczek, Naczelnik Wydziału Prewencji poinformował, że został desygnowany do
przybycia  na  obrady  Sesji  Rady  Miejskiej  przez  Komendanta  Grzegorza  Radzikowskiego,
przebywającego obecnie na urlopie. Poinformował, że w sprawie tej uchwały Komendant wydał
opinię  negatywną.  Odniósł  się  do  projektu  uchwały  w  sprawie  wprowadzenia  w  miejscu
publicznym odstępstwa od zakazu spożywania napojów alkoholowych. Zapytał,  czy Radni biorą
pod uwagę,  że prowadzą pewien eksperyment  w zakresie  bezpieczeństwa publicznego.  Zwrócił
uwagę, że ten eksperyment jest obciążony ryzykiem. Jeżeli się uda to będzie bez strat. Natomiast
jeśli  się  nie  uda  to  znaczna  część  mieszkańców  poniesie  konsekwencje  za  mniejszą  część
mieszkańców,  którzy  chcą  alkohol  spożywać.  Zapytał,  czy  wnioskodawcy  zastanowili  się  jak
zostanie rozwiązana kwestia sanitariatów, dodatkowych pojemników na śmieci po powstaniu tej
strefy.  Z tej  strefy będą mogli  korzystać nie tylko mieszkańcy Łowicza,  ale również pobliskich
miejscowości. To będzie jedynie miejsce na terenie powiatu łowickiego, gdzie będzie można napić
się  alkoholu  bez  odpowiedzialności  karnej.  Może  nastąpić  wzmożony  ruch  osobowy  w  celu
spożywania  alkoholu  w  tym  miejscu.  Z  tego  tytułu  mogą  zaistnieć  dalsze  konsekwencje  np.
wykroczeń (spanie,  załatwianie swoich potrzeb w miejscu publicznym).  Poprosił  o wzięcie pod
uwagę wyżej wymienionych aspektów. Poinformował, że Policja odnotowuje co roku wzrost liczby
wykroczeń związanych z ustawą o wychowaniu w trzeźwości. W 2017 jest to 2000 wykroczeń m.
in. spoczywanie alkoholu w miejscu publicznym. 
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Przewodniczący Rady Michał  Trzoska  podziękował Policji  za przedstawienie opinii  odnośnie
dwóch uchwał w sprawie ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholo-
wych oraz zasad usytuowania  miejsc  sprzedaży i  podawania  napojów alkoholowych  na terenie
Gminy Miasta Łowicza oraz w sprawie wprowadzenia w miejscu publicznym odstępstwa od zakazu
spożywania napojów alkoholowych.  Stwierdził, że zamiast wprowadzenia prohibicji można rozwa-
żyć wprowadzenie maksymalnej liczby zezwoleń na poziomie dotychczasowo wydanej liczby ze-
zwoleń.
Radna Zofia Wielemborek zapytała, czy nowa uchwała zwiększa liczbę zezwoleń na sprzedaż al-
koholu. Zapytała, czy z roku na rok liczba zezwoleń na sprzedaż alkoholu wzrasta, maleje czy się
nie zmienia. 
Radny Robert Wójcik zapytał, ile jest obecnie wydanych zezwoleń w § 1, 2 i 3. Złożył wniosek,
aby dopasować maksymalną liczbę zezwoleń do obecnej liczby wydanych zezwoleń. 
Pani Alina Guszlewicz, Naczelnik Wydziału Spraw Lokalowych i Działalności Gospodarczej
poinformowała,  że  do  tej  pory  istniały  punkty  sprzedaży.  W  takim  punkcie  mogły  być  trzy
zezwolenia.  Dotychczas  nie  było  limitowane  piwo  tzn.  ile  podmiotów  wystąpiło  tyle  mogło
zezwolenia  otrzymać.  Poinformowała,  że  na  dzień  16  lipca  2018 roku wydanych  zezwoleń  na
sprzedaż alkoholu w działalności handlowej do 4,5% zawartości alkoholu oraz na piwo było 69
zezwoleń,  na  alkohol  powyżej  4,5%  do  18%  zawartości  alkoholu  z  wyjątkiem  piwa  było  53
zezwolenia,  powyżej  18%  zawartości  alkoholu  było  60.  Razem  daje  182  do  spożycia  poza
miejscem zakupu. W działalności gastronomicznej było wydanych 66 wszystkich zezwoleń. 
Radny Krystian Cipiński zapytał, co w przypadku gdy po uchwaleniu tej uchwały znalazłby się
chętny na otworzenie nowego lokalu, w którym chciały sprzedawać napoje alkoholowe.  
Pani Alina Guszlewicz Naczelnik Wydziału Spraw Lokalowych i Działalności Gospodarczej
poinformowała, że jeśli limit nie będzie wyczerpany oraz zostaną spełnione pozostałe warunki to
zezwolenie będzie można wydać. Jeżeli limit będzie wykorzystany, nie można wydać zezwolenia. 
Radny  Robert  Wójcik stwierdził,  że  dane  odnośnie  liczby  wydanych  zezwoleń  mogą  być
nieaktualne. Prosił o 10 minut przerwy, aby sprawdzić czy te dane są nadal aktualne. Stwierdził, że
Rada powinna podjąć decyzję, aby nie było możliwości powstawania nowych punktów sprzedaży
alkoholu, gdyż Polacy piją coraz więcej alkoholu.
Pan  Bogusław  Bończak,  Zastępca  Burmistrza w  takim  przypadku,  jeśli  ktoś  będzie  chciał
otworzyć restauracje lub będzie chciał przeprowadzić imprezę plenerową nie będzie mógł już starać
się o zezwolenia na sprzedaż alkoholu.
Pani Elżbieta Szachogłuchowicz, Inspektor w Wydziale Spraw Społecznych poinformowała, że
po  podjęciu  przez  Radnych  uchwały  nie  będzie  już  określenia  punkt  sprzedaży  alkoholu.
Przypomniała, że w poprzedniej uchwale Radni ustalali liczbę punktów sprzedaży oraz maksymalną
liczbę zezwoleń na alkoholi powyżej 4,5% bez piwa. Limit punktów sprzedaży w detalu wynosił
80.  Poinformowała,  że  w  2017  roku  wydano  21  zezwoleń  jednorazowych.  Te  zezwolenia
jednorazowe znajdą się w limicie sprzedaży napojów alkoholowych. Zwróciła uwagę, że uchwała ta
podlega publikacji w dzienniku urzędowym.
Radny  Robert  Wójcik zmienił  wniosek  formalny.  Zaproponował  zmniejszenie  w  §  1  pkt  1
maksymalnej  liczby zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych do 4,5% zawartości alkoholu
oraz na piwo ze 120 na 100, zmniejszenie w § 1 pkt 2 maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż
napojów alkoholowych powyżej 4,5% do 18% zawartości alkoholu (z wyjątkiem piwa) ze 120 na
100, zmniejszenie w § 1 pkt 3 maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych
powyżej  18% ze  120  na  100,  zmniejszenie  w  §  2  maksymalnej  liczby  zezwoleń  na  sprzedaż
napojów alkoholowych  przeznaczonych  do spożycia  w miejscu  sprzedaży ze  120 na 100,  oraz
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zmniejszenie  w  §  3  maksymalnej  liczby  zezwoleń  na  sprzedaż  napojów  alkoholowych
przeznaczonych do spożycia poza miejscem sprzedaży z 240 na 200.
Radny Krzysztof Janicki stwierdził,  że Rada nie powinna nie ograniczać nikomu prowadzenia
działalności.  Zaproponował  zostawienie  uchwały  w  proponowanym  kształcie.  Zgłosił  wniosek
formalny dalej idący o przyjęcie uchwały bez zmian.
Radny Robert Wójcik poinformował, że komentarz Radnego oznacza, że nikomu nie przeszkadza,
że Polacy piją coraz więcej. Przypomniał słowa Radnego Jerzego Stobnickiego, że 100 lat temu
Polacy  pili  3,5  litra  rocznie,  a  obecnie  wychodzi  12,5  litra.  Światowa  Organizacja  Zdrowia
informuje,  że powinienem być 1 punkt sprzedaży na 1000 mieszkańców, a w Łowiczu 1 punkt
sprzedaży na 279 mieszkańców. To samorządy mają możliwość ograniczania spożycia alkoholu.
Poinformował, że 1 zł otrzymana z tzw. kapslowego to są 4 zł wydane na leczenie, profilaktykę
i edukację.
Przewodniczący Rady Michał Trzoska proszę o opinię panią Pani Alinę Guszlewicz Naczelnik
Wydziału Spraw Lokalowych i Działalności Gospodarczej w sprawie zmian proponowanych we
wniosku formalnym Radnego Roberta Wójcika.
Pani Alina Guszlewicz Naczelnik Wydziału Spraw Lokalowych i Działalności Gospodarczej
poinformowała, że zakazy wywołują odwrotny skutek, będą powstawać tzw. meliny. Ograniczenie
możliwości  zakupu  nie  ograniczy  spożycia  alkoholu  przez  społeczeństwo.  Stwierdziła,  że
maksymalne liczby zezwoleń proponowanych w projekcie uchwały nie są duże. Obecnie w handlu
są łącznie 182 zezwolenia. Zezwoleń na sprzedaż alkoholu do 4,5% zawartości alkoholu oraz na
piwo jest 69.  Zezwoleń na sprzedaż alkoholu powyżej 4,5% do 18% zawartości alkoholu jest 53.
Zezwoleń na sprzedaż alkoholu powyżej 18% zawartości alkoholu jest 60. Poinformowała, że to
Rada Miejska decyduje o ostatecznym kształcie uchwały, Burmistrz jedynie przedstawia projekt.
Opinie Zarządów Osiedli nie są wiążące. 
Radny Krystian Cipiński zapytał, czy kiedykolwiek w Łowiczu była sytuacja, że liczba zezwoleń
była blisko limitów.
Pani Alina Guszlewicz Naczelnik Wydziału Spraw Lokalowych i Działalności Gospodarczej
poinformowała, że w ostatnim czasie nie było takiej sytuacji. Jednak kilka lat temu zdarzyła się
sytuacja, że przedsiębiorca czekał jak zwolni się jakiś punkt.
Radna  Karina  Sędkowska-Staszewska stwierdziła,  że  profilaktykę  przeciwalkoholową  należy
pobudzić.  Przypomniała,  że  zgłaszała  wniosek,  aby  na  jednej  z  ulic  zagrożonej  alkoholizmem
wstawić kilka  zabawek dla  dzieci.  Burmistrz  wtedy poinformował,  że jest  to  zasadny wniosek,
jednak  do  dziś  nie  stanęła  żadna  zabawka  w  tym  miejscu.  Wtedy  Radny  Robert  Wójcik
oprotestował  ten  wniosek.  A  miały  być  to  zabawki  dla  dzieci  alkoholików,  narażonych  na
permanentne  oglądanie  pijanych  rodziców.  Przypomniała  również,  że  zgłaszała  wniosek
o powstanie  w Łowiczu  Centrum Zajęć  Pozaszkolnych,  gdzie  dzieci  mogłyby  rozwijać  talenty.
Stwierdziła,  że rozwijanie  wszelkich uzdolnień  sportowych,  artystycznych  to dobra profilaktyka
przeciwalkoholowa. Uważa, że będzie coraz więcej powstawać lokali gastronomicznych. Ważne,
aby ograniczać możliwość upajania się alkoholem. Poinformowała, że jest przeciwna strefie wolnej
od zakazu spożywania alkoholu. Zaznaczyła, że dużo więcej środków było przeznaczanych na rzecz
młodzieży, aby mogli spędzać czas w inny sposób. Więcej środków powinno być wydawanych na
profilaktykę, aby rozwijać zainteresowania młodych ludzi. Stwierdziła, że to przyniesie społecznie
pozytywny efekt. Dobrze byłoby zamontować monitoring w miejscach, w których sprzedawany jest
alkohol. Miasto powinno zobligować sklepy sprzedające alkohol do zakładania monitoringu i do
kontroli  miejsc,  w  których  spożywany  jest  alkohol.  Poinformowała,  że  nie  chce  ograniczać
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przedsiębiorców. Chciałaby, żeby mieszkańców Łowicza było stać pójść zjeść coś i wypić piwo
w dobrym lokalu. 
Radny Jakub Wolski zgodził się z Radnym Robertem Wójcikiem w sprawie zmniejszenie limitów
zezwoleń na sprzedaż alkoholu.  
Radny Robert Wójcik poinformował, że są badania, z których wynika, że dostępność alkoholu
sprzyja zwiększonemu spożyciu alkoholu. Stwierdził, że jego propozycja nie zamyka możliwości
otwierania się nowych lokali.  Obecnie jest wydanych 69 zezwoleń na sprzedaż alkoholu poniżej
4,5% zawartości alkoholu oraz piwa, a proponowany limit wynosi 100, czyli 31 zezwoleń będzie
można uzyskać. Obecnie jest wydanych 53 zezwolenia na sprzedaż alkoholu powyżej 4,5% do 18%
zawartości alkoholu, a proponowany limit wynosi 100, czyli 47 zezwoleń będzie można uzyskać.
Obecnie  jest  wydanych  60  zezwoleń  na  sprzedaż  alkoholu  powyżej  18% zawartości  alkoholu,
a proponowany limit  wynosi 100, czyli  40 zezwoleń będzie można uzyskać.  Propozycja jedynie
zmniejsza limity.
Radny  Mariusz  Siewiera stwierdził,  że  w  sprawach  gospodarczych  podchodzi  liberalnie  do
tematu. Zaznaczył, że swoboda działalności gospodarczej jest niezmiernie ważna. Zwrócił uwagę,
że  należy  rozróżnić  dwa  pojęcia  punkt  sprzedaży  a  liczba  zezwoleń.  Te  dane  nie  zawsze  są
porównywalne. Poinformował, że będzie głosował za proponowaną przez Burmistrza uchwałą.
Radny Jerzy Stobnicki stwierdził, że słuchając wypowiedzi niektórych Radnych ma wrażenie, że
są pod wpływem lobby alkoholowego. Agresywna kampania reklamowa w środkach masowego
przekazu  przyniosła  swój  cel.  Zapytał,  czy  można  zachować  limit  tylko  dla  lokali
gastronomicznych, wyłączając sklepy.
Pani Alina Guszlewicz Naczelnik Wydziału Spraw Lokalowych i Działalności Gospodarczej
poinformowała,  że  limit  ustalany  jest  dla  wszystkich  przedsiębiorców.  Ustalany  limit  dotyczy
poszczególnych rodzajów. 
Radny Jakub Jędrachowicz poinformował, że nie lobbuje za spożywaniem alkoholu. Stwierdził,
że  zaproponowane  limity  w  uchwale  są  na  odpowiednim  poziomie.  Spór  czy  limit  powinien
wynosić 120 czy 100 może trwać długo. Jednak jeśli nie będzie profilaktyki przeciwalkoholowej
nic to nie pomoże. Zmniejszenie limitów do liczby obecnie wydanych zezwoleń może spowodować
powstawanie tzw. „melin”, czyli miejsc, w których będzie dostępny nielegalny alkohol.  
Radny  Józef  Szczepanik stwierdził,  żadne  nakazy,  zakazy,  ograniczenia  nie  spowodują
zmniejszenia spożywania alkoholu. Najważniejsza jest edukacja i wychowanie w domu rodzinnym.
Zaproponował zamknięcie dyskusji i przejście do głosowania. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska zaproponował  przegłosowanie  wniosku
formalnego Radnego Józefa Szczepanika w sprawie zakończenia dyskusji i przejścia do głosowania

16 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że Rada jednogłośnie zdecydowała
o zakończeniu dyskusji i przejściu do głosowania.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
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Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska zaproponował  przegłosowanie  wniosku
formalnego Radnego Roberta Wójcika o zmniejszenie w § 1 pkt 1 maksymalnej liczby zezwoleń na
sprzedaż  napojów  alkoholowych  do  4,5%  zawartości  alkoholu  oraz  na  piwo  ze  120  na  100,
zmniejszenie  w  §  1  pkt  2  maksymalnej  liczby  zezwoleń  na  sprzedaż  napojów  alkoholowych
powyżej 4,5% do 18% zawartości alkoholu (z wyjątkiem piwa) ze 120 na 100, zmniejszenie w § 1
pkt 3 maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych powyżej 18% ze 120 na
100,  zmniejszenie  w  §  2  maksymalnej  liczby  zezwoleń  na  sprzedaż  napojów  alkoholowych
przeznaczonych  do  spożycia  w  miejscu  sprzedaży  ze  120  na  100,  oraz  zmniejszenie  w  §  3
maksymalnej  liczby zezwoleń  na  sprzedaż  napojów alkoholowych  przeznaczonych  do spożycia
poza miejscem sprzedaży z 240 na 200:

10 „za”, 9 „przeciw”, 2 „wstrzymujące”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że wniosek został przyjęty.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  projektu  uchwały  wraz
z przyjętym wnioskiem formalnym.

12 „za”, 0 „przeciw”, 6 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LX/421/2018

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  odniósł  się  do  uchwały  nr  3  w  sprawie
zaciągnięcia  długoterminowego  kredytu  bankowego na  pokrycie  planowanego  deficytu  i  spłatę
wcześniej  zaciągniętych  pożyczek  i  kredytów.  W  głosowaniu  10  osób  było  za,  3  przeciw,
8 wstrzymało  się.  Poinformował,  że  wprowadził  w  błąd  informując,  że  Rada  Miejska  podjęła
w/w uchwałę.  W  tym  przypadku  uchwała  powinna  zostać  podjęta  bezwzględną  większością
głosów. Zatem uchwała ta nie została podjęta. 
Pan  Krzysztof  Kaliński,  Burmistrz  Miasta zacytował  art.  58  ust  2  ustawy  o  samorządzie
gminnym „Uchwały rady gminy,  o których mowa w ust.  1,  zapadają bezwzględną większością
głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego składu rady”. Poprosił Radnych o powtórne
głosowanie  tej  uchwały  i  jej  przyjęcie.  Nie  przyjęcie  tej  uchwały  spowoduje  zmniejszenie
wydatków w budżecie miasta o kwotę 15 000 000 zł na kolejnej sesji Rady Miejskiej.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska poinformował,  że  nie  ma  możliwości
ponownego głosowania tej samej uchwały, jeśli została ona przez Radę nie przyjęta. Stwierdził, że
są takie wyroki sądu, że nie można jednej uchwały na jednym posiedzeniu dwa razy głosować.
Zastanowił  się,  co  by  było  gdyby  zmienić  porządek  obrad  wprowadzając  podobną  uchwałę.
Stwierdził, że zaraz ogłosi przerwę i porozmawia o rozwiązaniu tej sytuacji.
Radny  Mariusz  Siewiera poprosił  o  rozważenie  wprowadzenia  nowego  projektu  uchwały
ze zmniejszoną kwotą wnioskowanego kredytu - taką dostosowaną do potrzeb.
Pan Jan Gładys Przedstawiciel Ochotniczej Straży Pożarnej podziękował za uchwalone zmiany
w budżecie  miasta na 2018 rok i przyznanie dotacji  dla OSP na zakup samochodu. Teraz OSP
będzie mogło starać się o zdobycie 2/3 pozostałej kwoty.
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Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska ogłosił 20 minut przerwy, czyli do 14.30.

Przerwa 
Po przerwie 

7/ Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia w miejscu publicznym odstępstwa od zakazu
spożywania napojów alkoholowych - przedstawił Radny Krystian Cipiński.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik poinformował,  że jeszcze w 2015 roku Polacy pili  mniej  niż  Rosjanie,
jednak aktualnie  ich  wyprzedziliśmy.  Podał  fakty,  że  Polacy piją  więcej  niż  Ukraińcy,  Litwini
i Rosjanie  co  jego  zdaniem  nie  jest  dobrą  wizytówką.  Zapytał,  czy  kolejnym  krokiem  będzie
pomysł utworzenia strefy, w której będzie można zapalić „jointa”. Odniósł się do zacytowanego
przez Radnego Krystiana Cipińskiego fragmentu ustawy o wychowaniu w trzeźwości. Zacytował
art.  14 ust.  2b ustawy o wychowaniu  w trzeźwości  „Rada gminy może wprowadzić,  w drodze
uchwały, w określonym miejscu publicznym na terenie gminy odstępstwo od zakazu spożywania
napojów alkoholowych, jeżeli uzna, że nie będzie to miało negatywnego wpływu na odpowiednie
kształtowanie polityki społecznej w zakresie przeciwdziałania alkoholizmowi, o której mowa w art.
2 ust. 1, i nie będzie zakłócało bezpieczeństwa i porządku publicznego”. Przypomniał, że zadawał
pytania Rademu Krystianowi Cipińskiemu skąd ma pewność, że dopuszczenie spożywania alkoholu
przy  miejscach  grillowych  nie  będzie  miało  negatywnego  wpływu  na  porządek  publiczny
i odpowiednie kształtowanie polityki społecznej. Poinformował, że w dniu 3 lipca 2018 roku wraz z
Radnym Mariuszem Siewierą wystąpił do Pana Michała Trzoski Przewodniczącego Rady Miejskiej
z  prośbą  o  wystąpienie  o  opinię  Miejskiej  Komisji  Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych
i Policji w sprawie tej uchwały. Zacytował odpowiedź jaką otrzymał: „Jednocześnie rozumiem i nie
odmawiam słuszności koncepcji poddania przedmiotowego projektu uchwały możliwie szerokim
konsultacjom  społecznym,  jednak  biorąc  pod  uwagę  intencje  radnego  wnioskodawcy,
przedstawione  na  sesji  Rady Miejskiej  w dniu  28  czerwca  2018 r.,  argumenty  zmierzające  do
możliwie szybkiego wprowadzenia odstępstwa od zakazu spożywania napojów alkoholowych tak
by  mogło  ono  obowiązywać  jeszcze  w  okresie  wakacji  2018  r.,  a  także  fakt,  że  ewentualne
odstępstwo możliwe będzie dopiero po upływie 14 dni od dnia publikacji uchwały w Dzienniku
Urzędowym  Województwa  Łódzkiego  informuję,  że  pozytywne  rozpatrzenie  Panów  wniosku
uniemożliwiałoby  realizację  wyżej  wymienionej  intencji.”  Zapytał,  po  co  się  tak  spieszyć.
Poinformował, że rozmawiał z Panem Cezarym Gawrońskim, Przewodniczącym Miejskiej Komisji
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, aby poznać opinię fachowców w sprawie tej uchwały.
Otrzymał informację, że opinia byłaby negatywna, czyli taka sama jak na interpelację złożoną przez
Radnego Krystiana Cipińskiego. Zaznaczył, że opinia Policji była także negatywna. Poprosił, aby
przed podjęciem decyzji  ponownie odczytano pisma tych  dwóch organów odnośnie interpelacji
Radnego Krystiana Cipińskiego. Poinformował, że rozmawiał z mieszkańcami, którzy mieszkają
w pobliżu Błoni. Dowiedział się od nich, że w weekendy są krzyki i burdy. Wyraził swoją opinię,
że jeżeli Radni wprowadzą tą uchwałę, to spożywanie alkoholu wzrośnie. Młodzież przebywająca
na Błoniach będzie przemieszczać się po całym parku zanim dojdzie do wyznaczonej strefy. Jego
zdaniem młodzież będzie spożywać alkohol wszędzie tłumacząc się, że myśleli, że strefa obejmuje
cały Park Błonie, a nie tylko miejsca grillowe. Powiedział, że nie wyobraża sobie sytuacji, w której
idzie  z  dzieckiem na  skate  park  czy  górę  frajdy,  a  w pobliżu  znajdują  się  pijane  osoby.  Jego
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zdaniem  nie  tak  powinna  wyglądać  edukacja.  Poinformował,  że  będzie  głosował  przeciwko
wprowadzeniu tej strefy. 
Radny Jakub Wolski poinformował, że od momentu ostatniej komisji wpłynęło do niego wiele
próśb,  aby głosować przeciwko  tej  strefie.  Przypomniał  o  tym,  że  dawniej  w pomieszczeniach
muszli koncertowej znajdował się Klub dla anonimowych alkoholików, a teraz padł pomysł, aby po
drugiej  stronie  wprowadzić  strefę  wolną  od  zakazu  spożywania  alkoholu.  Przypomniał,  że  od
jednego piwa się zaczyna.
Radny Mariusz Siewiera odniósł się do prezentacji, którą przedstawił Rady Krystian Cipiński. Na
prezentacji było widać tylko miejsca w kierunku łąk, w których pobliżu nic nie ma. Zaznaczył, że
w zaproponowanej przez wnioskującego Radnego strefie, z każdej strony znajduje się coś innego.
Wymienił muszlę koncertową, górę frajdy i skatepark. Przeczytał fragment z Miejskiego Programu
Profilaktyki  i  Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych  oraz  Przeciwdziałania  Narkomanii  na
2018  rok:  „wśród  mieszkańców  Łowicza  istnieje  duże  zrozumienie  dla  specyfiki  problemów
alkoholowych,  a  także  przyzwolenie  i oczekiwanie  by  władze  samorządowe  włączyły  się  w
aktywne rozwiązywanie tych problemów” Zacytował także drugi fragment mówiący o profilaktyce
uniwersalnej  jej  „celem  jest  zmniejszenie  lub  eliminowanie  czynników  ryzyka  sprzyjających
rozwojowi problemów w danej populacji oraz wzmacnianie czynników wspierających prawidłowy
rozwój. (…) Przykładem profilaktyki uniwersalnej są programy opóźniania inicjacji alkoholowej
lub nikotynowej adresowane dla całej populacji.”. Stwierdził, że propozycja wprowadzenia strefy
wolnej od spożywania alkoholu nie wpisuje się w ten program. Poinformował, że Radni nic nikomu
nie  zakazują  nie  przyjmując  tej  uchwały.  Przytoczył  słowa  Policji  mówiąc,  że  strefa  będzie
eksperymentem.  Poinformował,  że  nie  przyłączy  się  do  udziału  w tak  niebezpiecznym
eksperymencie.  Wskazał,  że w przedstawionej przez Radnego Krystiana Cipińskiego prezentacji
było odniesienie do stref w dużych miastach tak Poznań czy Warszawa. Zapytał, czy wnioskodawca
przeliczył  ile  m2  strefy  wolnej  od  zakazu  spożywania  alkoholu przypada  na  mieszkańca.  Jego
zdaniem uchwała dotycząca strefy była przygotowana na szybko, bez konsultacji z radcą prawnym.
Wskazał,  że  był  cały  miesiąc  na  przeprowadzenie  konsultacji  np.  z  zarządami  osiedli,  policją,
Miejską Komisją Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Stwierdził, że jest zażenowany tym,
że  nie  było  konsultacji  z  większą  grupą  społeczną  i  z  tego  względu  zagłosuje  przeciw
wprowadzeniu tej uchwały.
Radny  Krystian  Cipiński stwierdził,  że  pewności  jak  będzie  funkcjonować  strefa  nie  ma,
ponieważ  nie  została  ona  jeszcze  wprowadzona.  Przyznał,  że  można  brać  przykład  z  miast
partnerskich np. Redy, która jego zdaniem jest doskonałym przykładem. Zadał pytanie Radnemu
Robertowi  Wójcikowi,  z  kim  rozmawiał  z  osób  mieszkających  w  pobliżu  miejsc  grillowych.
Przyznał,  że  osobiście  nie  odnotował  tam  żadnych  miejsc  zamieszkania.  Poinformował,  że
najbliższe  miejsce  zamieszkania  znajduje  się  przy  ul.  Św.  Floriana.  Jego  zdaniem  nie  ma
możliwości  dotarcia  tam hałasu z miejsc grillowych bez użycia  nagłośnienia.  Poinformował,  że
intencją zgłoszonej przez niego uchwały jest stworzenie możliwości większej swobody. Nawiązał
do wypowiedzi Radnego Mariusza Siewiery mówiąc,  że przedstawił podczas prezentacji  zdjęcie
satelitarne  strefy  wraz  z  górą  frajdy,  i muszlą  koncertową.  Przyznał,  że  wypowiedzi  Radnego
Roberta Wójcika i Mariusza Siewiery to „polityka”.  Zwrócił uwagę, że jeśli Rada nie przejdzie
wreszcie  do  głosowania  to  nigdy  się  nie  dowiemy,  czy  strefa  będzie  wprowadzona  czy  nie.
Poinformował,  że chciałaby się przekonać czy strefa zadziała  w mieście  i  czy będzie ją można
porównywać z innymi  miastami.  Jego zdaniem zaproponowana strefa byłaby „testowa”, aby jej
funkcjonowanie było miarodajne.

16



Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska przedstawił pismo skierowane do Burmistrza
Miasta  Łowicza  od  Pana  Cezarego  Gawrońskiego,  Przewodniczącego  Miejskiej  Komisji
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych z dnia 5 czerwca 2018 r. 

 (stanowi załącznik) 
Radny Józef  Szczepanik poinformował,  że  były  zapytania  o opinię  Policji,  Miejskiej  Komisji
Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych,  ale  nikt  nie  przypomniał  zdania  młodzieży,  która
chciała ucywilizować to miejsce. Jego zdaniem trzeba dać szansę na utworzenie takiej strefy. Złożył
wniosek o zamkniecie dyskusji. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska zaproponował  przegłosowanie  wniosku
formalnego  Radnego  Józefa  Szczepanika  w  sprawie  zakończenia  dyskusji  i  przejścia  do
głosowania.

12 „za”, 3 „przeciw”, 4 „wstrzymujące”

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  stwierdził,  że  Rada  większością  głosów
zdecydowała o zakończeniu dyskusji i przejściu do głosowania.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
 8 „za”, 12 „przeciw”, 1 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska nie podjęła uchwały.

Radny Krystian Cipiński podziękował za przeprowadzenie głosowania, wyraził nadzieję, że być
może  w  przyszłości,  kiedy  będą  inne  uwarunkowania  taką  strefę  uda  się  wprowadzić.
Poinformował, że nie rozumie komentarza Radnego Roberta Wójcika w postaci oklasków.  
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  poinformował,  że  w  trakcie  omawiania  projektu  uchwały  w
sprawie  wprowadzenia  w  miejscu  publicznym  odstępstwa  od  zakazu  spożywania  napojów
alkoholowych  sprawie  wpłynął  wniosek  Burmistrza  o  wprowadzenie  do  porządku  obrad
dodatkowego  projektu  uchwały  w sprawie  zaciągnięcia  długoterminowego  kredytu  na  pokrycie
planowanego deficytu i spłatę wcześniej zaciągniętych pożyczek i kredytów. 

(stanowi załącznik)
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza zwrócił się z prośbą do Radnych o przyjęcie
uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu bezwzględną większością głosów. Poinformował,  że te
pieniądze są potrzebne do funkcjonowania miasta: na szkoły, przedszkola, plac zabaw na Błoniach
oraz inne inwestycje. Poinformował, że został zmieniony tytuł uchwały. Poinformował, że jest to
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kredyt  mniejszy  niż  wstępnie  planowano.  Treść  uchwały  nie  uległa  zmianie,  uzasadnienie  do
uchwały jest też takie samo. Poprosił o wprowadzenie tego projektu uchwały do porządku obrad. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie wprowadzenia projektu uchwały
do projektu uchwały w sprawie zaciągnięcia długoterminowego kredytu na pokrycie planowanego
deficytu i spłatę wcześniej zaciągniętych pożyczek i kredytów w pkt 4 jako uchwałę nr 8, kolejne
uchwały ulegną przesunięciu.

 14 „za”, 0 „przeciw”, 5 „wstrzymujących”

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  poinformował,  że  Rada  Miejska  zmieniła  porządek  obrad
większością głosów. 

8/  Projekt  uchwały  w  sprawie  zaciągnięcia  długoterminowego  kredytu  na  pokrycie
planowanego deficytu i spłatę wcześniej zaciągniętych pożyczek i kredytów - przedstawił Pan
Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Radny  Robert  Wójcik  zapytał,  czy  można  zmniejszyć  kwotę  kredytu  i  dopasować  ją  do
aktualnych potrzeb, i czy Pan Burmistrz analizował tą kwotę.
Pan Arkadiusz  Podsędek,  Skarbnik  Miasta poinformował,  że  jest  to  już  kwota  po  analizie.
W budżecie pozostaje kwota 6 400 000 zł przeznaczona na obligacje. Zapewnił, że miasto aktualnie
potrzebuje takiej kwoty z zaciągniętego kredytu w wysokości zapisanej w uchwale. Powtórzył, że
w każdej  specyfikacji  istotnych  warunków  zamówienia  w  przetargu  na  kredyt  wpisywany  jest
warunek dotyczący zastrzeżenia o możliwości nie wykorzystania w całości kredytu i wcześniejszej
spłaty bez dodatkowych opłat.  Przypomniał o sytuacji,  w której kiedyś miasto skorzystało z tej
możliwości spłacając najdroższy kredyt w ING. Poinformował, że środki unijne wpłynęły kiedyś
w grudniu  i  wówczas  wystąpił  o  wcześniejszą  spłatę  kredytu.  Zapewnił,  że  jeśli  sytuacja  się
powtórzy miasto znów skorzysta z tych zapisów zawartych w umowie. 
Radny Mariusz Siewiera poprosił  o przypomnienie wysokości  opłat,  jakie  są przewidziane na
zaciągnięcie kredytu czyli złożenie wniosku, rozpatrzenie i oprocentowanie.
Pan Arkadiusz  Podsędek,  Skarbnik  Miasta poinformował,  że  miasto  ponosi  opłaty  tylko  za
oprocentowanie.  Nie  ma  opłat  za  złożenie,  wcześniejsza  spłatę  ani  za  prowadzenie  rachunku
bankowego.  Miasto  w  umowie  zastrzega,  że  jedyną  opłatą  może  być  tylko  prowizja  za
uruchomienie  kredytu  i  oprocentowanie.  Przypomniał,  że  przy  ostatnim  kredycie  zaciągniętym
przez miasto z Banku Spółdzielczego ze Skierniewic marża i  opłata  wynosiła  0,  miasto płaciło
prowizję za uruchomienie i oprocentowanie tylko Wibor. Był to dobry kredyt. Z punktu widzenia
Wieloletniej Prognozy Finansowej to jest najlepszy kredyt, gdyż prowizji nie wlicza się do obsługi
zadłużenia,  tylko oprocentowanie roczne.  Dla miasta  jest lepiej  zapłacić  na początku, a później
zapłacić mniej. Miasto ma większą możliwość wzięcia kredytu. 
Radny Robert  Wójcik poinformował,  że  kredyt  bierze  się  także  na  spłacenie  zaplanowanego
deficytu.  Deficyt  powstaje  w  momencie,  gdy  wydatki  są  wyższe  niż  dochody.  Zapytał,  czy
analizowany  był  plan  wydatków  i  czy  są  wydatki,  które  nie  będą  zrealizowane  w  tym  roku
(m. in. wydatki inwestycyjne).
Pan Arkadiusz Podsędek, Skarbnik Miasta poinformował, że nie zostaną wykonane wszystkie
wydatki  na  modernizację  oczyszczalni  ścieków.  Przypomniał,  że  na  tą  inwestycję  po  stronie
dochodów  są  dochody  unijne  w  wysokości  około  28  000  000  zł  oraz  około  32  000  000  zł
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wydatków. Poinformował, że z tych 32 000 000 zł miasto wyda część środków. Miasto płaci za
nadzory oraz wypłaca wynagrodzenie dla osób będących w jednostce realizującej projekt. Wydatki
są na tą inwestycje. Wskazał, że nie widzi innych zagrożeń.

 
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.

17 „za”, 2 „przeciw”, 2 „wstrzymujące”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził,  że Rada Miejska podjęła bezwzględną większością
głosów:

U c h w a ł ę  Nr LX/422/2018

Pan  Krzysztof  Kaliński,  Burmistrz  Miasta podziękował  Radnym  za  wprowadzenie  projektu
uchwały oraz pozytywne przegłosowanie go.  

Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił 5 minut przerwy. 

Przerwa.
Po przerwie.

9/ Projekt  uchwały w  sprawie  wymagań,  jakie  powinien  spełniać  projekt  budżetu
obywatelskiego miasta Łowicza wraz z autopoprawkami - przedstawiła Pani Maria Więckowska
Sekretarz Miasta. 

(stanowi załącznik)

Pani  Maria  Więckowska  Sekretarz  Miasta odniosła  się  do  uwag,  jakie  padły  na  komisji
w sprawie  w/w  projektu  uchwały.  Poinformowała,  że  w  przypadku  poprawki  dotyczącej
umieszczenia w wymaganiach definicji mieszkańca, zasięgnęła opinii bezpośrednio u zespołu, który
będzie opiniował projekt wymagań do budżetu obywatelskiego. Wyraziła wątpliwość czy zasadne
jest  przepisywanie  do  projektu  uchwały  treści  ustawy.  Otrzymała  informację  zwrotną,  że
przepisywanie  aktów  wyższego  rzędu  do  aktów niższego  rzędu,  czyli  ustawy do  uchwały  jest
niezgodne  z  prawem.  Jednak jeżeli  Rada Miejska  poprosi  o  wprowadzeni  definicji  mieszkańca
będzie ona uznana za małe uchybienie. Pani Maria Więckowska Sekretarz Miasta zaproponowała,
żeby  uwzględnić  zgłoszoną  uwagę  Radnych  i  w rozdziale  3,  §  5  ust.  1  umieścić  zapis:  „pod
pojęciem  mieszkaniec  rozumie  się  osobę  fizyczną  przebywającą  na  terenie  miasta  Łowicza
z zamiarem stałego pobytu”. Dodatkowo w rozdziale 4, § 6 ust. 1 pkt. 9 doprecyzowano informację
dotyczącą składu zespołu ds. Łowickiego Budżetu Obywatelskiego, dopisano, że w skład wyżej
wskazanego  zespołu  wchodzi  Przewodniczący  Zarządu  Osiedla  lub  osoba  przez  niego
upoważniona. Uwzględniono także uwagę związaną z zapisem rozdziału 8, §15, ust 2, rozszerzono
zapis dotyczący publicznego losowania nad projektami, które otrzymają taką samą liczbę głosów.
Losowanie  zostanie  przeprowadzone  przez  Burmistrza  Miasta  Łowicza  w  obecności  członków
zespołu ds. Łowickiego Budżetu Obywatelskiego. W formularzu zgłoszeniowym jak i karcie do
głosowania dodano także informację o podaniu numeru telefonu, oraz klauzulę dla osób nieletnich
zgłaszających projekt. 
Pani  Maria  Więckowska  Sekretarz  Miasta  odpowiedziała  na  uwagę  dotyczącą  podania  numeru
PESEL, powołując się na orzecznictwa w tej sprawie, które jednoznacznie zabraniają podawania
numeru PESEL. Odniosła się także do licznika wyników głosowania, argumentując, że nie jest do
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dobre rozwiązanie. Jako uzasadnienie podała fakt, że rozmawiała z osobą zarządzającą platformą
internetową obsługującą budżety obywatelski.  Istnieje ryzyko,  że w przypadku licznika głosów,
mieszkańcy widząc, że jeden projekt wyraźnie prowadzi w rankingu, odpuszczają głosowanie na
inne  zgłoszone  propozycje.  Wówczas  głosują  jedynie  na  projekty  z  największą  liczbą  głosów
sugerując się aktualną pozycją zadania. Przedstawiła dwa zabezpieczenia jakie występują podczas
oddawania  głosu  w  formie  elektronicznej.  Pierwsze  to  obowiązek  podania  przez  głosującego
numeru  telefonu,  na  który  przychodzi  sms  z  kodem  potwierdzającym  oddanie  głosu.  Drugie
zabezpieczenie  to  przekazanie  do  platformy  wykazu  wszystkich  ulic  w  Łowiczu.  Dzięki  temu
osoba,  która odda głos  wybierze  z  listy nazwę i  numer  swojej  ulicy,  uniemożliwi  innej  osobie
ponowne wybranie  tego samego adresu.  Poinformowała  także,  że  może wydarzyć  się  sytuacja,
w której  pod wskazanym imieniem i  nazwiskiem oraz  adresem może  zamieszkiwać  druga taka
osoba  i  niestety  możliwość  oddania  głosu  będzie  dla  niej  zablokowana,  jednak  są  to  sytuacje
sporadyczne.  Zapewniła,  że  Urząd  Miejski  chce  zagwarantować  jak  najlepszą  weryfikację
i prawidłowość głosowania, oczywiście w granicach zgodnych z prawem.
Pan Krzysztof  Kaliński,  Burmistrz  Miasta  poinformował,  że w Łowiczu  budżet  obywatelski
nazywany  pierwotnie  budżetem  partycypacyjnym  jest  realizowany  już  piąty  rok.  Na  początku
wszyscy uczyli  się,  dużą  grupę mieszkańców udało  się  pobudzić  do aktywności.  Wpływało  od
około  80  do  100  wniosków,  głosowania  odbywały  się  w  formie  papierowej  i  w  wersji
elektronicznej.  Wskazał,  że  w  głosowaniu  udział  wzięło  od  1700  do  2400  osób.  Mimo
początkowych problemów z weryfikacją zgłoszeń, Łowicz jest jednym z pierwszych miast, które od
początku  wprowadziło  podział  środków  na  zadania  ogólnomiejskie  i  osiedlowe.  Ulica
Dmowskiego, na którą wydano 10 mln złotych nie wzbudzała tyle emocji co budżet obywatelski, na
który  miasto  przeznacza  1  300 000  zł,  wniosek  taki,  że  mieszkańcy  są  bardzo  zainteresowani
budżetem obywatelskim. Mieszkańcy chętnie zgłaszają projekty na przebudowy ulic, chodników
i placów zabaw do 100 tys. zł. Poinformował, że wykonano wszystkie zgłoszone propozycje zadań
do  budżetu  obywatelskiego  jedynie  ulica  Sochaczewska  została  wykonana  w  roku  kolejnym.
Niestety od samego początku ulica Chabrowa nie była możliwa do realizacji. Opracowywana jest
koncepcja  ścieżki  pieszo  –  rowerowej  z  Łowicza  do  Nieborowa,  są  na  to  środki  w  budżecie.
Zwrócił uwagę, że przygotowany regulamin jest bardzo czytelny, na bazie regulaminów z różnych
miast. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska poinformował,  że  dyskusja  nad  projektem
regulaminu  była  już  prowadzona  na  posiedzeniach  komisji.  Odczytał  opinie  Zarządów  Osiedli
w odniesieniu do projektu pierwotnego. 

(stanowi załącznik)
Zaproponował  przegłosowanie  autopoprawek  do  projektu  uchwały  wprowadzonych  przez
Burmistrza:

20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska poinformował,  że  autopoprawki  zostały
wprowadzone jednogłośnie.

Radny  Mariusz  Siewiera podziękował  za  wprowadzenie  zgłoszonych  przez  niego  zmian.
Poinformował, że będzie głosował za przyjęciem tej uchwały.
Radna Zofia Kroc odniosła się do opinii Zarządu Starego Miasta w sprawie możliwości realizacji
zgłoszonych  zadań  w  kolejnym  roku  kalendarzowym.  Zapytała,  czy  taki  zapis  jest  zawarty
w regulaminie.
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Pani  Maria  Więckowska,  Sekretarz  Miasta poinformowała  Panią  Zofię  Kroc,  że  taki  zapis
znajduje się w wymaganiach w rozdziale 1, §3. 
Radna Zofia Wielemborek podziękowała za regulamin wszystkim tym, którzy nad nim pracowali.
Poprosiła  o  przestrzeganie  terminów  oraz  o  informacje  na  temat  budżetu  obywatelskiego
w mediach. Życzyła wielu zgłoszeń projektów i dużej frekwencji w głosowaniu. 
Radny Krzysztof Janicki poinformował, że osiedle Górki nie wypracowało opinii, ze względu na
krótki termin i czas urlopowy, ale wyraził zadowolenie, że taki regulamin powstał. Jego zdaniem
będzie  bardziej  sprawiedliwy  i  uczciwy.  Zwrócił  uwagę  na  możliwość  wystąpienia  niższej
frekwencji w związku z podawaniem danych osobowych.  
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska poinformował,  że  od  jednego  z  członków
Zarządu  Osiedla  otrzymał  informację  o  tym,  że  nowy  regulamin  miał  być  tworzony
w porozumieniu z Zarządami Osiedli a nie tylko konsultowany. 
Radny  Robert  Wójcik uznał,  że  to  nie  nowy  regulamin  jest  uczciwy  i  sprawiedliwy,  ale
postępowanie  według  zawartych  w  nim  zasad.  Poinformował,  że  ma  nadzieje,  że  ulegnie
zmniejszeniu  skala  nieprawidłowości,  która  miała  miejsce  w  poprzednim  roku  budżetowym
w dzielnicy Przedmieście. Powiedział, że będzie głosował za przyjęciem tej uchwały.
Pan  Bogusław  Bończak,  Zastępca  Burmistrza podziękował  osobom,  które  brały  udział
w tworzeniu  projektu  budżetu  obywatelskiego  wymieniając  nieobecną  Panią  Katarzynę  Słomę,
Inspektora w Wydziale Organizacyjnym, Panią Marię Więckowską, Sekretarz Miasta, Panią Edytę
Fabijańską, Naczelnika Wydziału Spraw Obywatelskich,  Pana Michała Zalewskiego Kierownika
Biura  ds.  Promocji,  Kultury,  Sportu  I  Organizacji  Pozarządowych,  Pana  Grzegorza  Pełkę,
Naczelnik  Wydziału  Inwestycji  i  Remontów oraz  zespół  Radców Prawnych.  W odniesieniu  do
informacji przekazanej przez Pana Michała Trzoskę Przewodniczącego Rady Miejskiej podkreślił
fakt, iż opracowany regulamin łowickiego budżetu obywatelskiego jest najbardziej obywatelski ze
wszystkich,  jakie  zostały  przejrzane.  Przyznał,  że  nie  widział  w  innych  regulaminach  zapisów
o tym, że przedstawiciele Zarządów Osiedli mogą brać udział w weryfikacji projektów.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  projektu  uchwały  wraz
z autopoprawkami.

19 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LX/423/2018
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10/  Projekt uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Miasta Łowicz do spółki pod firmą:
MDR Łowicz spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Warszawie - przedstawił
Pan Grzegorz Pełka Naczelnik Wydziału Inwestycji i Remontów.

(stanowi załącznik)

Radny  Krzysztof  Olko zapytał,  jaki  będzie  procent  spłaty  tej  kwoty.  Czy  to  będzie  20-25%
wskazanej kwoty 15,70 zł za metr?
Pan Grzegorz Pełka, Naczelnik Wydziału Inwestycji i Remontów poinformował, że na tę chwilę
nie ma rozporządzenia/uchwały rządowej umożliwiającej spłatę tych mieszkań. 
Radny Krzysztof Olko poinformował,  że na początku mówiono mieszkańcom, że część będzie
czynszu a część spłaty. Dopytał czy jest przewidziane, że po np. 25 latach mieszkanie przejdzie na
własność danej osoby?
Pan  Krzysztof  Kaliński,  Burmistrz  Miasta poinformował,  że  nie  ma  ustawy  sejmowej  ani
rozporządzenia  rządu  w  tej  sprawie.  Wpłynęło  około  40  podań.  Miasto  ma  bardzo  dobrą
współpracy z Bankiem Gospodarstwa Nieruchomości z Panią Agnieszką Mieczkowską. Wspomniał
także o Panu Arturze Michalaku nazywając go ojcem chrzestnym tego projektu. Dzięki temu miasto
będzie miało wpływ przy ustalaniu list i kryteriów.
Radny Robert Wójcik uznał, że dopłata do czynszu 15,75 zł za metr kwadratowy nie rożni się od
ceny mieszkań na wolnym rynku. Wynajem mieszkania ok. 50 m w Łowiczu to opłata za czynsz
800 zł plus media. Jedynie będzie konkurencja. Zaapelował do członków PiS mówiąc, że słyszał
informacje o wywalaniu osób na bruk po 3 miesiącach niepłacenia. Jego zdaniem władze rządowe
powinny zrezygnować z takiego zapisu. 
Pan  Krzysztof  Kaliński,  Burmistrz  Miasta  poinformował,  że  przygotowana uchwała  i
współpraca Bankiem Gospodarki Krajowej jest niewątpliwym sukcesem. Przy ustalaniu ceny za
czynsz i najem będzie brana pod uwagę sytuacja społeczna i materialna rodziny.
Radna Zofia Kroc poinformowała,  że  jest  dużo telefonów w sprawie  kryteriów przyznawania
mieszkań. Zapytała, jakie będą kryteria przyznawani mieszkań, czy każdy będzie mógł otrzymać
mieszkanie, czy miasto planuje dofinansowanie do czynszu.
Pan  Krzysztof  Kaliński,  Burmistrz  Miasta poinformował,  że  jeżeli  projektant  szybko  zrobi
projekt  to  budowa  może  rozpocznie  się  jeszcze  w  tym  roku.  Bank  Gospodarstwa  Krajowego
przewiduje 14 miesięcy na budowę, czyli około pierwszej połowy 2020 roku inwestycja zostałaby
zakończona.  Ścisłe  i  konkretne  kryteria  będą  ustalane  wspólnie  Bankiem Gospodarki  Krajowej
w przyszłym roku.
Radny Mariusz Siewiera poparł głos Radnego Roberta Wójcika mówiąc, że po efektach poznamy
uchwałę. Poinformował, że będzie głosował za przyjęciem uchwały, jednak jego zdaniem miasto
nie zaspokaja potrzeb mieszkaniowych mieszkańców. 
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Marek Boroski przyznał, że samo przystąpienie do spółki
jest sukcesem. Wyraził zadowolenie i podziękował, że taka uchwała powstała.
Radny Krystian Cipiński zwrócił  uwagę na fakt,  że  chciałoby się  budować więcej  mieszkań.
Zapytał, tylko za co. Znany jest budżet, jakim dysponuje miasto. Stwierdził, że trzeba się cieszyć,
że miasto wchodzi w taki program i się angażuje. Przyznał, że z biegiem czasu na pewno miasto
będzie podwyższać liczbę lokali socjalnych. 
Radna Karina  Sędkowska-Staszewska zaznaczyła,  że  jest  członkiem Komisji  Mieszkaniowej
i Socjalnej. Dużo osób się do niej zgłasza w sprawie problemów mieszkaniowych. Poprosiła o jasną
i czytelną informację dla mieszkańców miasta Łowicza jak będą już ustalone kryteria przyznawania
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mieszkań tj. miejsce składania wniosków, na jakich zasadach, cena za metr i czy będą występować
jakieś ulgi. Poinformowała, że będzie głosować za przyjęciem uchwały. 
Pan  Bogusław  Bończak,  Zastępca  Burmistrza poinformował,  że  aktualnie  można  złożyć
w sekretariacie  Urzędu Miejskiego w Łowiczu w formie pisemnej  wstępną deklarację  wynajmu
mieszkania w programie Mieszkanie plus. Gdy zostaną ustalone zasady i  kryteria  przyznawania
mieszkań miasto zadzwoni do tych osób i zorganizuje spotkanie.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LX/424/2018

11/  Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Gminę Miasto Łowicz
porozumienia o współpracy przy realizacji Projektu „Kooperacje 3D- model wielosektorowej
współpracy  na  rzecz  wsparcia  osób  i  rodzin”  z  Województwem  Łódzkim-  Regionalnym
Centrum Polityki Społecznej w Łodzi – przedstawił Pan Marek Dziedziela Dyrektor MOPS..

(stanowi załącznik)

Radni pytań, uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
 20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
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U c h w a ł ę  Nr LX/425/2018

11/ Projekt uchwały w sprawie ustalenia Regulaminu Targowiska Miejskiego w Łowiczu wraz
z autopoprawką uwzględniającą wniosek ze wspólnego posiedzenia komisji – przedstawił Pan
Paweł Gawroński Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych.

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LX/426/2018

13/ Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr LVI/379/2018 Rady Miejskiej w Łowiczu
z dnia 29 marca 2018 r. w sprawie ustalenia cen i opłat za usługi przewozowe w publicznym
transporcie zbiorowym na terenie Gminy Miasta Łowicza wraz z autopoprawką – przedstawił
Pan Paweł Gawroński Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych.

(stanowi załącznik)

Radny Mariusz Siewiera  złożył  wniosek formalny,  który wcześniej  zgłaszał  także  na komisji.
Poinformował, że zgłasza go ponownie, gdyż być może ktoś zmienił zdanie. Zaproponował dodanie
w §4 ust. 2. punktów 8 i 9. Punkt 8 w brzmieniu: „mieszkańcom Łowicza, którzy rozliczają podatek
dochodowy w Urzędzie Skarbowym w Łowiczu i jako miejsce zamieszkania w deklaracji wskazują
Łowicz.”  Poprosił  także  o  wprowadzenie  punktu  9,  którego  nie  prezentował  na  komisji.
Zaproponował zapis punktu 9 w brzmieniu: „dzieci rodziców i opiekunów prawnych wymienionych
w punkcie 8 do ukończenia nauki lub 18 roku życia”. 
Radny Krystian  Cipiński poinformował,  że  odbiera  taki  ruch  jako  populizm.  Odniósł  się  do
wypowiedzi Radnego Mariusza Siewiery mówiąc, że jako kandydat na Burmistrza miasta Łowicza
powinien  wiedzieć  jakie  konsekwencje  może  spowodować  zaproponowane  przez  niego
rozwiązanie.  Poinformował,  że trzeba w sposób szczególny podchodzić do realizowanego przez
miasto projektu, tak, aby potem nie zwracać milionów.
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Radny Mariusz Siewiera stwierdził, że już słyszał, że jego zdaniem jest populistą i że szkoda, że
Radny  Krystian  Cipiński  używa  słów:  „może”  a  nie  „  na  pewno”.  Zgłosił  wniosek  formalny
o zakończenie dyskusji i przejście do głosowania.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska zaproponował  przegłosowanie  wniosku
formalnego Radnego Mariusz Siewiery w sprawie zakończenia dyskusji i przejścia do głosowania

9 „za”, 7 „przeciw”, 4 „wstrzymujące” 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  stwierdził,  że  Rada  większością  głosów
zdecydowała o zakończeniu dyskusji i przejściu do głosowanie.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska zaproponował  przegłosowanie  wniosku
Radnego Mariusz Siewiery o dodanie w §4 ust. 2. punktu 8 w brzmieniu: „mieszkańcom Łowicza,
którzy  rozliczają  podatek  dochodowy  w  Urzędzie  Skarbowym  w  Łowiczu  i  jako  miejsce
zamieszkania  w  deklaracji  wskazują  Łowicz  oraz  punktu  9  w  brzmieniu:  „dzieci  rodziców
i opiekunów prawnych wymienionych w punkcie 8 do ukończenia nauki lub 18 roku życia”..

3 „za”, 14 „przeciw”, 3 „wstrzymujące” 

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że wniosek nie został przyjęty.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  projektu  uchwały
z autopoprawką.

20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LX/427/2018

Radny Robert Wójcik dziękuje za uwzględnieni mojego wniosku. 

14/  Projekt  uchwały  w  sprawie  określenia  metody  ustalenia  opłaty  za  gospodarowanie
odpadami  komunalnymi  oraz  ustalenia  stawki  opłaty  –  przedstawił  Pan  Paweł  Gawroński
Naczelnik Wydziału Spraw Komunalnych.

(stanowi załącznik)

Radni pytań, uwag nie zgłosili. 
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Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
 15 „za”, 0 „przeciw”, 5 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LX/428/2018

15/  Projekt  uchwały  w  sprawie  powołania  doraźnej  Komisji  Statutowej  –  przedstawił
Przewodniczący Rady Michał Trzoska. 

(stanowi załącznik)

Radny  Mariusz  Siewiera  wyraził  zadowolenie,  że  powstaje  Komisja  Statutowa.  Proponował
powstanie Komisji wcześniej, szkoda, że nie została powołana wcześniej.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska stwierdził,  że  dobrze  się  stało,  że  Komisja
Statutowa nie została powołana wcześniej. Gdyby statut został zmieniony to po zmianie ustawy
o samorządzie gminnym musiałby być ponownie zmieniony.  Stwierdził,  że na obecnym Statucie
pracowało się Radnym bardzo dobrze. Poprosił Radnych o zgłaszanie kandydatur. 
Radny Krystian Cipiński zgłosił kandydaturę Radnego Krzysztofa Olko. 
Radny Krzysztof Olko wyraził zgodę.
Radna Zofia Kroc zgłosiła kandydaturę Radnego Pawła Pięty.
Radny Paweł Pięta wyraził zgodę.
Radna  Karina  Sędkowska-Staszewska zgłosiła  kandydatury  Radnego  Jakuba  Wolskiego,
Przewodniczącego Radny Miejskiej Michała Trzoski oraz Radnego Mariusza Siewiery. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska wyraził zgodę.
Radny Mariusz Siewiera wyraził zgodę.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że Radnego Jakuba Wolskiego nie
ma już na obradach sesji  i  nie  ma możliwości  by osobiście  wyraził  zgodę.  Zastanowił  się  czy
wyrażenie zgody przez telefon będzie prawidłowe. 
Radny Leszek Plichta zgłosił kandydaturę Radnego Krystiana Cipińskiego.
Radny Krystian Cipiński nie wyraził zgody.
Radna Zofia Wielemborek zgłosiła kandydaturę Wiceprzewodniczącego Rady Henryka Zasępy.
Wiceprzewodniczący Rady Henryk Zasępa nie wyraził zgody.
Radny  Jerzy  Stobnicki poinformował,  że  dobrym  pomysłem  było  zgłoszenie  kandydata
opozycyjnego. 
Przewodniczący Rady Michał Trzoska poprosił o opinie czy Radny telefonicznie może udzielić
zgody na udział w posiedzeniach komisji. 
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Radny Robert Wójcik stwierdził, że każdy Radny otrzymał porządek obrad i wiedział, że będą
wybierani  członkowie  do  Komisji  Statutowej.  Radny  Jakub  Wolski  nie  upoważnił  nikogo  do
wyrażenia zgody w jego imieniu.
Pani Jolanta Służalska-Mrożewska, Radca Prawny Urzędu poinformowała, że możliwe było by
przeprowadzenie np. video konferencji to nie było by przeszkód, aby Radny wyraził wolę bycia
w Komisji Statutowej.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zapytał, czy są jakieś prawne ograniczenia.
Pani Jolanta Służalska-Mrożewska, Radca Prawny Urzędu nie ma ograniczeń. 
Radny Robert Wójcik poinformował, że na następnej sesji można zmienić uchwałę i poszerzyć
skład Komisji Statutowej.  
Radny Mariusz  Siewiera uważa,  że  można  poszerzyć  listę  Radnych,  im więcej  Radnych  tym
lepiej.  
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska poinformował,  że obecnie  czworo Radnych
zostało zgłoszonych.
Radny Mariusz Siewiera zgłosił kandydaturę Wiceprzewodniczącego Marka Boroskiego.
Wiceprzewodniczący Marek Boroski nie wyraził zgody.
Radny Leszek Plichta zgłosił kandydaturę Radnej Zofii Wielemborek.
Radna Zofia Wielemborek wyraziła zgodę.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały,  w której § 1
otrzyma brzmienie „powołuje się doraźną Komisję Statutową w składzie: Radny Krzysztof Olko,
Radny Paweł Pięta, Radny Mariusz Siewiera, Radny Michał Trzoska, Radna Zofia Wielemborek”.

20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LX/429/2018

Ad.5
Informację  o  działaniach  w  okresie  między  Sesjami  –  przedstawił  Pan  Krzysztof  Kaliński
Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)

Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta zaprosił  Radnych  do  udziału  w  uroczystościach
związanych  z  74  rocznicą  Powstania  Warszawskiego  w  dniu  1-ego  sierpnia  2018  roku.
Poinformował,  że zgłosił  się do niego harcerz z ciekawym pomysłem.  Harcerze zaproponowali
wykonanie barykad z worków z piasku, które będą stały przez 63 dni przy pomniku harcerzy na
rogu ul. Nadbzurzańskiej i ul. Warszawskiej. Miasto musi uzgodnić to z Generalną Dyrekcją Dróg
Krajowych  i  Autostrad,  gdyż  pomnik  znajduje  się  w  pasie  drogowym.  Zaprosił  również  na
uroczystości z okazji rocznicy Bitwy Warszawskiej, w dniu 15 sierpnia 2018 roku.  
Radny Krzysztof  Janicki podziękował  Panu  Krzysztofowi  Kalińskiemu  Burmistrzowi  Miasta,
Panu Bogusławowi Bończakowi, Panu Michałowi Zalewskiemu Kierownikowi Biuro ds. Kultury
Sportu, Turystyki i Organizacji Pozarządowych za pomoc w organizacji oraz udział w pikniku na
os.  Górki.  Podziękował  również  Powiatowej  Straży  Pożarnej,  Zespołowi  Opieki  Medycznej  ze
Szpitala  Łowickiego,  motocyklistom  z  klubu  Mig  11,  Radnemu  Pawłowi  Pięcie,  Radnemu
Mariuszowi Siewierze i sponsorom oraz wszystkim osobom zaangażowanym w organizację tego
pikniku. 
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Radna Zofia Kroc zapytała,  jaką pomoc zaoferowało miasto Siostrom Bernardynkom z okazji
100-lecia powrotu Bernardynek do miasta Łowicza.
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta poinformował,  że  w  dniu  uroczystości  miasto
udostępniło  namioty  i  stoły.  Wręczył  Siostrom Bernardynkom  kosz  słodyczy.  Została  wydana
książka z  „Z dziejów łowickich panien  bernardynek”. Miasto zakupi prawdopodobnie 100 sztuk
tych książek. 
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Marek Boroski poinformował, że w poczcie sztandarowym
w  dniu  1  sierpnia  2018  roku  uczestniczyć  będą  Wiceprzewodniczący  Rady  Marek  Boroski,
Wiceprzewodniczący  Rady  Henryk  Zasępa,  Radny  Paweł  Pięta.  W uroczystościach  w dniu  15
sierpnia 2018 roku w poczcie sztandarowym uczestniczyć będą Radny Krystian Cipiński, Radny
Krzysztof Olko, Radna Zofia Wielemborek. 

Rada Miejska przyjęła Informację o działaniach w okresie między Sesjami.

Ad. 6
Interpelacje, zapytania, sprawy różne.

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że odpowiedzi na interpelacje
i zapytania Radnych zostały udzielone w terminie.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że do Rady Miejskiej wpłynęły
następujące pisma:  w dniu 4 lipca 2018 roku pismo przekazujące  uchwałę  w sprawie podziału
Powiatu  Łowickiego  na  okręgi  wyborcze  oraz  ustalenia  ich  numerów,  granic  i  liczby  radnych
wybieranych  w  każdym  okręgu  wyborczym,  z  dnia  4  lipca  2018  roku  wniosek  z  prośba
o pośmiertne wyróżnienie w charakterze Zasłużony dla Ziemi Łowickiej, z dnia 9 lipca 2018 roku
w sprawie inwestycji rozbudowy sieci dróg komunikacyjnych, budowę drogi w ulicy Dmowskiego
i rozbudowę ul. 1 Maja w Łowiczu z infrastrukturą i podłączeniem do nowobudowanego wiaduktu
kolejowego, z dnia 9 lipca 2018 roku w sprawie dofinansowania wydruku książki pt. „Łowickie
ścieżki”. 

(stanowią załączniki)
Zaproponował,  żeby pismami  z dnia 4 lipca 2018 roku w sprawie o pośmiertne wyróżnienie w
charakterze  Zasłużony  dla  Ziemi  Łowickiej oraz  z  dnia  9  lipca  2018  roku  w  sprawie
dofinansowania  wydruku  książki  pt.  „Łowickie  ścieżki”  zajęła  się  Komisja  Społeczna  na
najbliższym posiedzeniu. 

Radny Robert Wójcik jeden z mieszkańców Łowicza poinformował go, że wykonawca wiaduktu
zszedł  na  rok  z  budowy.  Zapytał,  czy  jest  to  prawda.  Zapytał,  co  się  dzieje  z  sprawie
ul. Dziewiarskiej, kiedy będzie wykonywana kanalizacja sanitarna w ul. Czajki. Poinformował, że
droga  dojazdowa  przy  wspólnocie  mieszkaniowej  przy  ul.  Powstańców  1863  r.  12  nie  jest
w dobrym stanie.  Ponieważ jest  to droga powiatowa poprosił  o pisemne zwrócenie się Starosty
o naprawę  tej  drogi.  Warunki  tam  się  pogarszają  mieszkańcy  nie  mogą  dojechać  do  domów,
zalewane są piwnice. Poinformował, że na ul. 3 maja przed przejazdem kolejowym wylatuje bruk.
Poprosił o przycięcie gałęzi na ul. Kaliskiej przy przed stacją kolejowa Łowicz Przedmieście. Przez
nisko wiszące gałęzie  nie  ma możliwości  przejścia  chodnikiem.  Zwrócił  uwagę,  że na Nowym
Rynku od strony Bielawskiej powstała wielka dziura. Poprosił o naprawę tej dziury.
Wiceprzewodniczący  Rady  Marek  Boroski poinformował,  że  na  ostatniej  sesji  Radni  mieli
odwagę przegłosować, żeby nie obniżać pensji Burmistrza. Za to Burmistrz obniżył pensję swojemu
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zastępcy.  Przypomniał,  że  na  Sesji  Rady  Miejskiej  w  styczniu  pytał  Burmistrza  o  podwyżki
w Urzędzie Miejskim i podległych instytucjach. Burmistrz odpowiedział, że jeżeli dyrektor wystąpi
o  podwyżki  to  wyrazi  zgodę.   Poinformował,  że  podwyżki  otrzymali  pracownicy  w  Urzędzie
Miejskim,  nauczyciele,  pracownicy  Ośrodka  Sportu  i  Rekreacji.  Zapytał,  czy  będą  podwyżki
w Zakładzie  Usług  Komunalnych,  Łowickim  Ośrodku  Kultury  i  Zakładzie  Gospodarki
Mieszkaniowej.
Radny Jerzy Stobnicki złożył trzy wnioski razem z Radną Zofią Kroc: w sprawie dokończenia
remontu ul. Zduńskiej, w sprawie wymiany rynsztoku na ul. Zduńskiej od ul. Browarnej do Starego
Rynku oraz powtórnie w sprawie wprowadzenia karty dla rodzica/osoby samotnie wychowującej
dziecko.

(stanowią załączniki)
Poinformował,  że  pierwszą  ofiarą  utworzenia  strefy  wolnej od  zakazu  spożywania  napojów
alkoholowych jest Pan Michał Kordecki, Komendant hufca ZHP. Po krytyce swoich podwładnych
nagle wzmógł się atak na jego osobę. Włączyła się w to ogólnopolska gazeta. 
Radna Zofia Kroc stwierdziła, że miasto jest przed odbiorem wykonanych ulic Rotstada, Wegnera
i Aptekarskiej. Zapytała, czemu nie została wykonana cała ul. Aptekarska. Zapytała o procedury
odpowiedzi  na  pisma  mieszkańców,  w jakim czasie  mieszkańcy powinni  otrzymać  odpowiedź.
Poinformowała,  że  mieszkańcy  ul.  Turystycznej  złożyli  pismo  złożonego  2-3  miesiące  temu
w sprawie zamontowania ekranów dźwiękochłonnych. Mieszkanka os. Reymonta od pół roku czeka
na udzielenie odpowiedzi.  
Radny Dariusz Dzik podziękował w imieniu również Radnej Zofii Wielemborek Burmistrzowi za
uczestniczenie  w pikniku  na  os.  Starzyńskiego.  Przypomniał,  że  przy  dużych  opadach  piwnice
w bloku  nr  1  na  osiedlu  Starzyńskiego  zalewane  są  nieczystościami.  Zapytał,  czy  Burmistrz
rozmawiał z panią dyrektor ZGM w tej sprawie. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta poinformował, że firma Trakcja realizuje swoje prace
związane  z  budową  wiaduktu.  Na  ul.  Dziewiarską  jest  przygotowywana  dokumentacja,  na
ul. Czajki jutro wchodzą geodeci. Na ul. 3 maja padające deszcze wypłukały kostkę. Poinformował,
że w ciągu tygodnia w Łowiczu spadło 200 litrów wody na 1 m2, a roczna suma opadów w Łowiczu
wynosi  570  litrów  na  m2.  Poinformował,  że  miasto  za  powiat  wykonało  naprawę  ulicy  przy
studzience  na  ul.  Armii  Krajowej.  Zostało  to  wykonane  po  wcześniejszym  uzgodnieniu  z
Powiatowym Zarządem Dróg i Transportu w Łowiczu. Miasto wystąpi do Starostwa o naprawę
drogi przy bloku na ul. Powstańców 1863 r 12.  
Poinformował,  że  dyrektor  ZUK-u,  dyrektor  ŁOK oraz  dyrektor  ZGM-u wystąpili  o  podwyżki
i uzyskali  zgodę  Burmistrza.  Poinformował,  że  pomimo  nie  podjęcia  przez  Radnych  uchwały
o obniżeniu wynagrodzenia Burmistrza,  została ona obniżona. Zastępca Burmistrza ma obniżoną
pensję podstawową i wprowadzono maksymalną kwotę dodatku specjalnego i funkcyjnego. Osoby
podlegające  Burmistrzowi  zarabiają  więcej  od  Burmistrza.  Zwrócił  uwagę,  że  to  Burmistrz  ma
większą odpowiedzialność i odpowiada dyscypliną finansów publicznych. 
Poinformował, że wystąpił na Policję za obraźliwe słowa skierowane w jego kierunku na portalu
internetowym. Stwierdził, że funkcja Burmistrza jest bardzo trudna. Nie można porównać obecnego
funkcjonowania urzędu do czasu funkcjonowania za poprzednich Burmistrzów. Wcześniej nie było
internetu oraz ograniczeń ustawowych.  
Poinformował, że ul. Zduńska będzie stopniowo naprawiana. Kartą dla osób samotnych zajmie się
pani Sekretarz wraz z dyrektorem MOPS-u. Nie wykonanie części ul. Aptekarskiej wynika z błędu
miasta. Nie została włączona do inwestycji, gdyż jest to droga wybudowana z trelinki. Zostanie to
wykonane przez Zakład Utrzymania Miasta i wprowadzone zostanie do budżetu koszt około 20 000
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zł. Jeśli się uda to zostanie wykonane jeszcze w tym roku. Na ul. Rotstada, Wegnera i Aptekarskiej
zostało  wykonane  oświetlenie  w  zeszłym  roku,  nawierzchnia  w  tym  roku.  Wcześniej  została
wykonana kanalizacja  sanitarna  i  deszczowa.   Poinformował,  że  odpowiedź na pismo powinna
zostać  udzielona  w  ciągu  30  dni.  Na  temat  bloku  nr  1  przy  ul.  Starzyńskiego  nie  rozmawiał
z dyrektor ZGM. Poinformował, że pamięta o tym temacie i porozmawia z panią dyrektor.
Radny Jerzy Stobnicki zapytał, czy odnośnie ul. Aptekarskiej Burmistrz mówi o przedłużeniu tej
ulicy na wprost. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta poinformował, że chodzi o odcinek na wprost. 
Radny  Jerzy  Stobnicki  poinformował,  że  jest  fragment  ul.  Aptekarskiej  odchodzący  w  bok
w stronę garaży. Zapytał, czy ten fragment drogi również zostanie wykonany. 
Radna Zofia Kroc zapytała, kiedy inwestycja zostanie oddana.
Pan  Grzegorz  Pełka,  Naczelnik  Wydziału  Inwestycji  i  Remontów poinformował,  że  na
ul. Aptekarskiej teren przy garażach należy do miasta. Jak był przygotowywany projekt teren ten
był  w dobrym stanie?  Jeśli  będą środki  przeznaczone na wykonanie  tego terenu to  zostanie  to
zrobione. Odbiór ul. Rotstada, Wegnera, Aptekarskiej już był. Jednak ulewne deszcze pokazały, że
wymagane  są  małe  przeróbki  na  tych  ulicach.  W przyszłym  tygodniu  planowane  jest  kolejne
spotkanie w sprawie odbioru tych ulic.
Wiceprzewodniczący Rady Marek Boroski poinformował, że szanuje Burmistrza. Wydawało mu
się, że Burmistrz nie ma prawa obniżyć  pensji tylko rządzący.  Ale to rządzący nie mieli  prawa
obniżyć mu pensji tylko Burmistrz miał taka możliwość.  Zapytał, czy taka jest prawda. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta poinformował, że ma wynagrodzenie niższe od 20%.
Obniżenie wynagrodzenia zastępcy również zostało obniżone przez rządzących.
Radny Krzysztof Olko wyraził zadowolenie, Zakład Utrzymania Miasta działa sprawnie. Poprosił
o utwardzenie terenów pod przystankami miejskimi.
Radna Zofia Wielemborek zwróciła uwagę, że Ci, którzy obrażają Burmistrza obrażają wyborców
Burmistrza. Jeśli ktoś chce wyrazić swoją opinię może umówić się na spotkanie z Burmistrzem lub
przyjść na sesję.  Poprosiła  o zgłoszenie się dodatkowych trzech osób do pocztu sztandarowego
w dniu 15 sierpnia  2018 roku.  Są osoby,  które  jeszcze  w czasie  tej  kadencji  nie  uczestniczyły
w poczcie sztandarowym. W zeszłym roku uroczystości te trwały 4 godziny. Zapytała, jak wygląda
wykonanie inwestycji w ramach budżetu obywatelskiego na 2018 rok. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska podziękował Wiceprzewodniczącemu Markowi
Boroskiemu za organizowanie pocztów sztandarowych.
Wiceprzewodniczący Rady Marek Boroski podziękował za dobre słowa.
Radny Krzysztof  Wieteska zapytał,  kiedy rozpocznie  się  budowa placu  zabaw i  urządzeń  do
ćwiczeń na osiedlu Szarych Szeregów. 
Radna  Karina  Sędkowska-Staszewska zapytała,  jaki  jest  plan  przedłużenia  ścieżki  pieszo-
rowerowej na ul. Stanisławskiego przy Szkole Podstawowej nr 4. Zapytała, czy jest możliwość, aby
Zakład  Utrzymania  Miasta  rozebrał  budynek  po  byłej  Szkole  Podstawowej  nr  5  za  Szkołą
Podstawową nr 4. Przypomniała, że w 2016 roku Przewodniczący Rady Michał Trzoska w imieniu
Klubu Radnych PiS złożył wniosek o rozbiórkę tego budynku. Burmistrz obiecał, ze w 2017 roku
rozważy rozbiórkę tego budynku. Szacowany koszt rozbiórki to kwota około 30 000 zł. Budynek
tego  zagraża  życiu  i  zdrowiu.  Podziękowała  za  wyjaśnienia  w  sprawie  ul.  Aptekarskiej.
Przypomniała, że były przeznaczone środki w wysokości 70 000 zł na wykonanie placu zabaw na
ul. Batalionów Chłopskich. Zapytała, czy jest szansa na powstanie mini placu zabaw dla dzieci.
Poprosiła o wycięcie suchego drzewa. Poprosiła o zwrócenie się z pismem dla właściciela, który
odzyskał  teren przy ul. Bielawskiej,  aby uporządkował ten teren.  Zapytała,  czy ZUM dokończy
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wymianę nawierzchni na ul. Batalionów Chłopskich. Poinformowała, że myślała, że gdy zostanie
Radną to Radni będą się wzajemnie inspirowali. Natomiast cześć jej pomysłów była bojkotowana.
Stwierdziła,  że  była  bardzo zniesmaczona dyskusją  na wspólnym posiedzeniu  komisji  na temat
pomysłu  Radnego  Krystiana  Cipińskiego.  Nie  chciałaby,  żeby  dyskusje  tak  wyglądały.
Zaproponowała Burmistrzowi usytuowanie większej ilości zabawek dla dzieci na plaży miejskiej,
wygrabienie piasku, ewentualną wymianę piasku, zamontowanie kamiennych foteli w parku Błonie.
Stwierdziła,  że  alternatywą  dla  strefy  wolnej  od  zakazu  alkoholu  jest  większa  ilość  ogródków
miejskich  przy  lokalach  gastronomicznych.  Zapytała,  czy  właściciele  tych  lokali  płacą  coś  za
ogródki. Jeśli tak, to czy jest możliwość pobierania symbolicznej opłaty za wystawienie ogródka. 
Pan Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta stwierdził,  że  realizacja  pomysłów  Radnej  Kariny
Sędkowskiej-Staszewskiej  to  koszt  ok  200 000  zł.  Miasto  szykuje  zlecenie  na  wykonanie
utwardzenie  terenów pod wiatami  przystankowymi.  Podziękował  Radnej  Zofii  Wielemborek za
słowa wsparcia. Stwierdził,  że jest to również wina portali internetowych, które powinni usunąć
obraźliwe komentarze. Poinformował, że szykowana jest dokumentacja na poszerzenie ul. Nowej
na odcinku od ul. Akademickiej do budynku (dawnego) ZGM oraz budowa parkingu na rogu ww.
ulic.  Na  wykonanie  inwestycji  w  ramach  budżetu  obywatelskiego  ma  czas  do  końca  roku.
Dokumentacja na plac zabaw na os. Szarych Szeregów jest w trakcie wykonywania. Nie zostanie
wykonana  ta  inwestycja  do  końca  sierpnia.  Miasto  nie  jest  właścicielem  gruntu  przy  Szkole
Podstawowej  nr  4  i miasto  nie  ma  możliwości  wykonania  ścieżki  pieszo-rowerowej.  Zakład
Utrzymania Miasta ma za zadanie utrzymanie dróg. Miasto zlecił ZUM-owi poprawienie w kilku
miejscach na ul. Batalionów Chłopskich nawierzchni z kostki brukowej. Okazało się, że inwestycja
się bardzo rozwinęła. Zaznaczył, że ul. Batalionów Chłopskich nie była wpisana do budżetu, jako
inwestycja  na  2018  rok.  Stwierdził,  że  na  dodatkowe  inwestycje  w  parku  Błonie  i  na  Plaży
Miejskiej potrzebne są środki. Na tą chwilę wykonana zostanie jedynie modernizacja placu zabaw.
Poinformował, że ogródki przed lokalami gastronomicznymi w Łowiczu są. Ludzie piją tam piwo
nawet w trakcie  procesji  Bożego Ciała.  Po mimo zakazu spożywania alkoholu mieszkańcy piją
alkohol w parku Błonie. 
Radny Krzysztof Wieteska zapytał, czy dokumentacja na plac zabaw na os. Szarych Szeregów od
kwietnia  jest  wykonywana.  Przypomniał,  że  w  marcu  odbyło  się  spotkanie  Burmistrza
z mieszkańcami os. Szarych Szeregów oraz z Zarządem Osiedla Zatorze. Na tym spotkaniu była
informacja, że wszystko jest przygotowane i do wakacji zostanie wykonane. Zwrócił uwagę, że od
czterech lat w budżecie wpisywane jest wykonanie ścieżki pieszo-rowerowej na ul. Arkadyjskiej.
Poprosił o dokładną informację, kiedy zostanie wykonany plac zabaw na os. Szarych Szereg, aby
mógł przekazać ją mieszkańcom. 
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta zwrócił  uwagę,  że  inwestycje  z  budżetu
obywatelskiego  realizowane  są  w  ciągu  2018.  Plac  zabaw  na  os.  Szarych  Szeregów  zostanie
wykonany w 2018 roku. Plac zabaw na os. Bratkowice został wykonany pod koniec roku 2017.
Przypomniał,  że  ścieżka  pieszo-rowerowa  w  ul.  Arkadyjskiej  nie  jest  wykonywana,  gdyż  jest
opracowany  wspólny  projekt  czterech  samorządów  na  szlak  turystyczno-rowerowy  pt.  „Perły
Księstwa łowickiego”. 
Radny Krzysztof Wieteska stwierdził, że nie rozumie, czemu przez trzy lata do budżetu miasta
była  wpisywana  kwota  40 000  zł  na  wykonanie  projektu  ścieżki  pieszo-rowerowej  na
ul. Arkadyjskiej,  którego  się  jej  nie  wykonywało.  Stwierdził,  że  Burmistrz  oszukał  Radnego
i mieszkańców ul. Arkadyjskiej. 
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Pan Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta stwierdził,  że  od  3  lat  tłumaczy mieszkańcom,  że
miasto chce wykonać ścieżkę pieszo-rowerową na ul. Arkadyjskiej jako część wspólnego wniosku
czterech gmin na ścieżkę pieszo-rowerową z Łowicza do Nieborowa o długości 12 km. 
Pan  Bogusław  Bończak,  Zastępca  Burmistrza zapytał  Radną  Karinę  Sędkowską-Staszewską
kiedy ostatnio była na plaży miejskiej. 
Radna Karina Sędkowska-Staszewska poinformowała, że nie była na plaży miejskiej od czasu
ustawienia nowych mebelków. Stwierdziła, że całkiem niedawno widziała niezadbaną plażę. 
Pan Bogusław Bończak, Zastępca Burmistrza zaprosił Radną, żeby podjechała i zobaczyła jak
wygląda plaża obecnie. Codziennie ktoś idzie i sprząta ten teren. Na plaży pojawiły się parasole,
zostały  wykonane  siedziska  przez  młodych  ludzi.  Zdaje  sobie  sprawę,  że  plac  zabaw wymaga
naprawy, jednak jest to bardzo kosztowne. 
Pan Krzysztof Kaliński, Burmistrz Miasta zapytał Radną Karinę Sędkowską-Staszewską, kiedy
była przy basenach na ul. Kaliskiej 5. Przypomniał, że na wspólnym posiedzeniu komisji we wtorek
Radni  mówili,  że w Łowiczu jest  brudno. W środę rano przejechał  się po mieście,  na Nowym
Rynku  czysto,  piękne  kwiaty,  na  Końskim Targu  trawa  ładnie  przycięta,  na  ul.  Starzyńskiego
posadzone nowe platany, lipy. Zgodził się z tym, że na Nowym Rynku należy zakupić nowe ławki.
Radna Karina Sędkowska-Staszewska stwierdziła, że nie krytykowała basenów. Niektóre miejsca
w mieście  mogą  wyglądać  ładniej.  Budynek po dawnej  Szkole  Podstawowej  nr  5  nie  wygląda
ładnie. Należy go rozebrać. Od 2017 roku nic się w sprawie rozbiórki tego budynku nie dzieje. 
Pan Krzysztof  Kaliński  Burmistrz Miasta zapytał,  czy jest  tylko  krytyka,  a  nie  zauważa się
rzeczy ładne wykonanych.
Radna  Karina  Sędkowska-Staszewska  podziękowała  za  zadaszenie  targowiska,  wykonanie
ul. Wąskiej. 
Radny Jerzy Stobnicki podziękował Burmistrzowi w imieniu mieszkańców ul. Wegnera, Rotstada
i Aptekarskiej za to, że wyszli z ciemności, błota i kurzu. Ogródki przy lokalach gastronomicznych
będą powstawać jak mieszkańcy będą z nich korzystać. Zapytał o możliwości przeniesienia kamery
monitoringu na budynek mieszkalny na rogu ul. 11 Listopada i 3 Maja. 
Pan  Paweł  Gawroński,  Naczelnik  Wydziału  Spraw  Komunalnych poinformował,  że  są
możliwości techniczne przeniesienia kamery monitoringu na prywatną nieruchomość. Jednak wiąże
się to z uzyskaniem zgody właściciela, podpisaniem umowy z Zakładem Energetycznym bądź też
umowy  na  rozliczenie  ryczałtowe  z  właścicielem  kamienicy.  Poinformował,  że  przeniesienie
kamery monitoringu na parking na Starorzecze kosztował 4 000 zł. Natomiast przeniesienie kamery
na róg budynku na ul. 3- Maja i 11 listopada kosztować będzie kilkadziesiąt tysięcy złotych, 
Radny Jerzy Stobnicki zapytał, czy miasto może wystąpić do Starostwa o uporządkowanie terenu
między wałem, a rzeką Bzurą.  
Pan Paweł  Gawroński,  Naczelnik  Wydziału  Spraw Komunalnych  poinformował,  że  miasto
może w tej sprawie wystąpić. 
Radny Krzysztof Wieteska zapytał, dlaczego na placu zabaw na ul. Arkadyjskiej nie jest trawa
ścinana.  
Pan Bogusław Bończak,  Zastępca Burmistrza poinformował,  że teren był  3-krotnie  koszony.
W poniedziałek teren będzie skoszony po raz kolejny, 
Wiceprzewodniczący  Rady  Marek  Boroski poprosił  o  zgłaszanie  się  dodatkowych  trzech
Radnych do pocztu sztandarowego w dniu 15 sierpnia.
Radny  Krystian  Cipiński poprosił  o  wsparcie  pocztu  sztandarowego  tego  dniach,  gdyż
uroczystości trwają cztery godziny. 
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Pan Krzysztof Kaliński, Burmistrz Miasta poinformował, że w dniu 15 sierpnia 2018 roku jest
Święto Parafii Katedralnej, jest uroczysta procesja wokół kościoła oraz odczytywana jest litania.
Natomiast po mszy delegacja wraz z pocztami sztandarowymi udają się pod pomnik Synom Ziemi
Łowickiej oraz pomnik Jana Pawła II.. 
Radny Dariusz Dzik zgłosił się do pocztu sztandarowego. 
Wiceprzewodniczący Rady Marek Boroski poprosił Panią Marię Więckowską, Sekretarz miasta
o znalezienie dwóch dodatkowych osób do pocztu sztandarowego w dniu 15 sierpnia 2018 roku. 
Radny Paweł Pięta  poinformował, że co roku bierze udział dwa razy w poczcie sztandarowym.
Poinformował, że to dla niego zaszczyt reprezentować Radę Miejską w poczcie sztandarowym. 

Ad. 7
Ustalanie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej.

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  poinformował,  że następna Sesja planowana
jest na dzień 30 sierpnia 2018 r. godz. 12.00.
W planie Sesji zaplanowano:
1. Informacja o działalności Zakładu Energetyki Cieplnej spółki z o. o..

Informację  o  planowanych  posiedzeniach  komisji  w  miesiącu  sierpniu  2018r.  przedstawił
Przewodniczący Rady Miejskiej.

Ad. 8
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska podziękował za dyskusję i udział w obradach.
Na tym zakończono obrady LX Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

 
Protokołowała:

Katarzyna Marczak

Katarzyna Słoma

Sekretarz Sesji:

Krystian Cipiński

Przewodniczący Rady:

Michał Trzoska
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